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l În timp ce BCE ia 
în calcul reducerea 
dobânzilor, BNR spune 
pas! „Dacă nu avem un 
şoc major în dezvoltare, 
ne îndreptăm către un 
moment în care trebuie 
să moderam politica 
monetară restrictivă“, 
susține șefa BCE. 
„Trebuie să vedem cel 
puţin două luni consecu‐
tive de progrese 
substanţiale în ceea ce 
priveşte dezinflaţia, 
înainte de a putea să 
începem relaxarea“, 
arată de partea cealaltă 
oficialii BNR. 
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l Profiturile „celor 
șapte magnifici“ bat 
puterea financiară a 
aproape oricărei țări 
majore din lume. 
Apple, Amazon, 
Alphabet, Meta, 
Microsoft, Nvidia și Tesla 
sunt companiile care fac 
în prezent cei mai mulți 
bani din lume. Cele mai 
mari companii din secto‐
rul tehnologic din lume, 
supranumite „Cei șapte 
magnifici“, dețin o 
putere financiară mai 
mare decât aproape ori‐
care altă țară majoră din 
lume. Creșterea 
fulgerătoare a profituri‐
lor și a capitalizărilor de 
piață ale marilor compa‐
nii de tehnologie din 
SUA este mai mare decât 
ale tuturor companiilor 
listate în aproape toate 
țările G20. 
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l  Companie deţinută 
de grupul Armani 
plasată în administrare 
judiciară. Un tribunal 
italian a plasat sub 
administrare judiciară o 
companie deţinută de 
grupul italian de modă 
Armani, acuzată că a 
subcontractat indirect 
producţia către companii 
chinezeşti care 
exploatau muncitorii.  
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din SumarBolta Rece și-ar putea 
deschide hrubele pentru 

degustări de vinuri 

l un interviu 
cu managerul 
cunoscutului 
restaurant 

ieșean l citiți 
în pagina 4 

Dobândă BNR 7%  
ROBOR 3M 6.05 % 
ROBOR 6M 6.07 % 
IRCC 3M 5,90 % 
1 EUR 4.9758 lei 
1USD 4.6712 lei 
1 g aur 354,4765 lei 
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Internet, telefonie mobilă, 
smartphone, ride-sharing 

și desigur o mare bătaie 
de cap cu impozitele 

Suntem o generație norocoasă. În anii 90 
am asistat la apariția internetului și a 

telefoniei mobile, apoi la succesul 
înregistrat de smartphone, iar ulterior la 
dezvoltarea a mii de aplicații care ne-au 
influențat viața de zi cu zi, până când au 

început să se identifice cu confortul și 
civilizația. l Citiți în pagina 5

Fiecare român are 
la dispoziție 0,20 
mp de spații de 
retail modern 

l stocul de spaţii de retail modern 
va depăşi în acest an 4,5 milioane 
de metri pătraţi, stabilind un nou 

record pentru România l 6

Se încing cuptoarele 
moldovencelor, se încinge și 
competiția pe piața prăjiturilor 
din Iași. Una dintre 
cunoscutele afaceri locale cu 
produse de cofetărie și 
patiserie se pregătește să își 
lanseze o franciză pe piața 
europeană. Un alt cunoscut 
lanț de cofetării de pe plan 

local și-a publicat datele de 
bilanț, iar cifrele arată o 
creștere a vânzărilor din 
ultimul an cu 39% în ultimul 
an. Corporatiștii, la rândul lor, 
renunță la munca de birou 
pentru a-și deschide ateliere 
în care creează prăjituri care 
stârnesc pofta doar privindu-
le, iar pe rețelele sociale 

abundă de oferte dulci și 
colorate produse în casă și 
vândute de „vecina“ de la 
bloc. Cum stă Iașul, de fapt, 
pe piața prăjiturilor, în cifre 
oficiale și care este motivația 
câtorva dintre 
antreprenoarele care conduc 
astfel de afaceri la Iași?  

l Citiți în paginile 2- 3

O întrebare, cu ocazia sărbătorilor: Cine se află în spatele unor brand-uri „dulci“? 

Topul unei piețe în 
creștere: patiseriile 
și cofetăriile ieșene

În lipsa cererii pe piața 
internă, de ani buni, marii 
crescători de ovine au 
bătut palma pentru export 
în țările arabe. Anul trecut, 
numai din județul Iași au 
plecat aproape 30.000 de 
capete, în țări precum Iran, 
Kuweit, Siria sau Iordania. 
Se caută rase de carne, 
precum Karakul, dar unii 
fermierii știu deja asta și 

au investit în astfel de 
exploatații. Una dintre 
acestea se găsește în 
comuna Țigănași și 
numără peste 600 de 
capete. De această fermă 
se ocupă Dan Lascarache, 
unul dintre cei mai mari 
crescători de oi din județul 
Iași. 

l Citiți în pagina 4

l firmele locale din domeniul panificației, al patiseriei și 
prăjiturilor au vânzări de 350 de milioane de lei și profituri de 
60 de milioane l dacă lanțul de simigerii Petru sau Panifcom 

nu reprezintă surprize în clasament, ascensiunea patiseriilor și 
cofetăriilor se face remarcată în ultimii ani l pandemia a dat 

un imbold acestor afaceri l în spatele lor sunt oameni care de 
multe ori au renunțat la profesiile pentru care au studiat și s-au 

apucat de rețete tradiționale sau sofisticate de cofetărie 

Crescătorii de 
oi din Iași 

exportă masiv, 
în țările arabe 
l anul trecut au plecat la export 

aproape 30.000 de capete 

Irina Raihel-Arnăutu
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„Mi-am dorit din tot 
sufletul meu să învăț să 
fac ceva ca să scap de 

viaţa corporatistă“ 
„Sunt fondatoare de 

experiențe delicioase la 
Emme Bakery Iași“, se 
prezintă pe Facebook Cristiana 
Stoicea, fostă „corporatistă“ 
care a părăsit munca de la 
Amazon Iași pentru a se dedica 
dulciurilor fine. „În 2016, când 
o aveam pe Emme în burtică, 
mi‑am dorit din tot sufletul 
meu de copil răsfățat să învăț 
să fac ceva ca să scap de viaţa 
corporatistă  (not my thing:) 
Așa că la îndemnul unei prie‑
tene m‑am apucat de făcut 
prăjituri acasă și prima 
reţetă de chec era ceva car‑
bonizat. Am aruncat și vasul. 
Nu m‑am lăsat și m‑am apu‑
cat de brioșe, care au ieşit 
foarte bune, pe unele dintre 
ele încă le fac în laborator și 
sunt extrem de lăudate. Dar 
simțeam că pot mai mult. Din 
căsuța mea din Iași am visat 
să fiu acolo, printre cei mari, 
de la care să învăț cofetăria 
french, patiseria french“, 
povestește Cristiana Stoicea.   

Prin urmare, s‐a mutat pen‐
tru un an la Brașov. „Acolo am 
fost ajutor de bucătar la res‑
taurantul Artegianale și 
Pastry Chef la One Soul, sin‑
gurul restaurant de fine din‑
ing din Brașov“. Apoi a plecat 
în Franța în căutarea deserturi‐
lor perfecte. „În Franța am 
lucrat ca nebuna, o vară, 18 
ore din 24, 7 zile din 7. Munca 

era atât de grea și orele atât 
de lungi, încât am avut 
impresia, la un moment dat, 
că genunchii mei au crăpat. 
Dacă ar fi să mă întorc în tre‑
cut, când toată lumea mi‑a 
zis că nu sunt normală, îmi 
dau seama că această 
experienţă m‑a adus în acest 
punct. Sunt două lucruri la 
care nu am renunțat și nu voi 
renunța niciodată: cursuri cu 
cofetari renumiți și ingre‑
dientele top din Franța. 
Probabil așa mi s‑a dus și 
vestea“. 

Oficial, Iașul nu se afirmă 
prin cifre ca un lider pe piața 
produselor de cofetărie și 
patiserie. Firme înregistrate cu 
acest obiect de activitate sunt 
relativ puține. În 2022, potrivit 
siteul‐ui listafirme.ro, erau 157 
de astfel de firme active în Iași 
(cu bilanțuri depuse și cifră de 
afaceri mai mare de zero), din 
totalul de 5.490 din România. 
Adică 2,9% dintre firmele exis‐
tente la nivel național. Iar între 
aceste firme, cele mai multe 
sunt, de fapt, cele care se ocupă 
cu fabricarea pâinii. Iar cifra de 
afaceri a acestor firme 
reprezintă cam tot 3% din tota‐
lul pe țară. 

Două coduri CAEN 
În clasificarea activităților 

economice există două coduri 
CAEN din care antreprenorii 
care își deschid cofetării pot 
alege unul ca obiect principal: 
1071 („Fabricarea pâinii; fabri‐
carea prăjiturilor şi a produse‐
lor proaspete de patiserie”) și 

1072 „Fabricarea biscuiţilor şi 
pişcoturilor; fabricarea 
prăjiturilor şi a produselor con‐
servate de patiserie”. Cele mai 
multe afaceri, indiferent că 
sunt centrate pe fabricarea pâi‐
nii sau a prăjiturilor, sunt 
înregistrate sub primul cod 
CAEN, cel al fabricării de pro‐
duse proaspete. Activitate 
economică care este dominată 
la nivelul țării de producătorii 
de pâine și patiserie Vel Pitar 
(județul Vâlcea), La Lorraine 
SRL (Cluj) și Fornetti România 
(Timiș). Cifra de afaceri totală a 
firmelor ieșene, pe cele două 
coduri CAEN, va trece de 70 de 
milioane de euro, cât a fost în 
anul 2022, când s‐au înregis‐
trat și profituri cumulate de 6 
milioane de euro. 

Simigeriile Petru,  
lider de piață 

Liderul la Iași este însă Brio 
Grup SR, firma care 
administrează lanțul de simige‐
rii Petru. Covrigii de la Petru 
sunt însă de mult acompaniați 
în vitrine de o gamă largă de 
produse de patiserie dulce sau 
sărată. Cu o cifră de afaceri de 
97,3 milioane de lei, liderul 
Brio Group avea o cotă de 27% 
din totalul produs de piața 
ieșeană în cele două tipuri de 
activitate economică (1071 + 
1072).  

Panifcom, locul II 
Locul al doilea în topul cifrei 

de afaceri a fost ocupat de 
Agropan Impex SRL, cunoscută 

după produsele vândute sub 
marca Panifcom. „Povestea 
noastră începe în 1905 când 
bunicul Mihail Holicov se afla 
pe cel mai mare vas de război 
al imperiului rus Potemkin. 
Suportând cu greu condițiile 
de pe vas, întregul echipaj 
format din 750 persoane s‑a 
răsculat împotriva regimului. 
În consecință, porturile au 
fost închise pentru ei și după 
mai multe încercări nereușite 
de înțelegere au fost declarați 
trădători de imperiul rus, 
acostând în portul Constanța. 
(...) Mihail Holicov a ajuns în 
cele din urmă pe moșia boi‑
erului Mișu Ștefănescu 
(Goiești – Iași) găsindu‑și de 
lucru ca mecanic la moara 
boierului. El își întemeiază o 
familie rămânând pe melea‑
gurile Moldovei“ – așa începe 
povestea Agropan Impex, pe 
siteul oficial al companiei. La 
sfârșitul anului 2022, firma 
înregistra o cifră de afaceri de 
67,2 milioane de lei.  

Afaceri de 5 milioane de 
euro pentru o societate din 

Tg. Frumos 
Pe locul al treilea s‐a clasat 

tot o companie producătoare 
de pâine: Țac‐Țac SRL, firma 
soției primarului din orașul 
Târgu Frumos, Zinica 
Vatamanu. Țac‐Țac a înregistrat 
în 2022 vânzări de 23,7 mil‐
ioane de lei și una dintre cele 
mai mici marje de profit dintre 
cele zece firme de top din 
același domeniu de activitate 
(4%). 

O întrebare, cu ocazia sărbătorilor pascale: Știţi cine se află în spatele  

Topul unei piețe în creștere:

Proiectul a obținut 
finanțare prin accesarea pro‐
gramului Start Up Nation, bani 
care au fost folosiți pentru a 
dezvolta ceea ce astăzi este 
cunoscut ca numele de Palibo. 
„Fiind la început, acest pro‑
iect câștigat ne‑a ajutat 
enorm în achiziționarea uti‑
lajelor necesare începerii 
producției. Ulterior, 
finanțarea companiei a venit 
din surse proprii și din con‑
tractele semnate cu diverse 
restaurante din Iași, acti‑
vând predominant în zona 
de evenimente. Startul a fost 
unul greoi, cu multe 
dificultăți, așa cum se 
întâmplă adesea, în special 
pe partea de personal și de 
organizare financiară. 
Pasiunea nu ne‑a dat voie să 
ne descurajăm, din acest 
motiv ne‑am mobilizat rapid 
și am schimbat strategia 
companiei încă din primul 
an de activitate. Ne‑am focu‑
sat atenția, de această dată, 
pe conturarea spațiilor pro‑
prii de desfacere, astfel încât 
cash flow‑ul companiei să fie 
constant, cât mai previzibil“, 
ne povestește  Alina Neamțu.  

Alina Neamțu:  
„Cu mult curaj și 

oamenii potriviți aproape 
totul este posibil“ 

Cum în afaceri nu este totul 
simplu, au avut de înfruntat și 
multe provocări, în special în 
anul 2020, în plină pandemie, 
când au fost nevoiți să se 
mute într‐un spațiu de 
producție nou într‐un interval 
scurt de timp și să mențină în 
funcțiune toate punctele de 
vânzare fără întrerupere. 
„Singurul moment care a 
reprezentat un obstacol con‑
siderabil a fost în anul 2020, 
atunci când, în decurs de o 
lună, am fost nevoiți să ne 
găsim un nou spațiu de 
producție, să transferăm 
toate utilajele, acest lucru 
venind alături de provoca‑
rea de a nu închide în niciun 
moment spațiile de vânzare. 
Cu toate acestea, așa cum 
bine se spune în popor, tot 
răul spre bine! Am reușit 
astfel să punem bazele unui 
nou laborator mai perform‑
ant, cu o capacitate de 
producție dublă, să descope‑
rim oameni extremi de 
generoși, un mediu extraor‑
dinar de plăcut și cu noi 
posibilități de extindere“, 
arată fondatoarea Palibo, 
completând că o altă provo‐
care în cadrul afacerii constă 
în menținerea standardelor 
ridicate de calitate. „Pe care 
le depășim prin inovarea 
constantă, formarea 
continuă a personalului și 

adaptarea rapidă la feed‑
backul clienților.“ 

Inflația și modificările 
legislative și-au spus 

cuvântul  
 Modificările legislative și 

inflația crescută au afectat 
costurile de operare, inclusiv 
creșterea prețurilor la materii 
prime și cheltuielile cu forța 
de muncă. Anul trecut, Palibo 
Creme a avut o cifră de afaceri 
de aproximativ 7,5 mil. lei, în 
creștere cu aproape 39% com‐
parativ cu un an înainte, iar 
profitul net înregistrat de 
societate a fost de 640.000 lei, 
în scădere cu 33% față de 
2022. „Recentele modificări 
legislative și inflația 
crescută de anul trecut au 
reprezentat, fără îndoială, 
provocări semnificative pen‑
tru afacerea noastră. Aceste 
schimbări au avut un impact 
asupra costurilor de oper‑
are, inclusiv a creșterii 
prețurilor la materii prime 
și a cheltuielilor cu forța de 
muncă. Am fost nevoiți să 
fim foarte atenți la modul în 
care gestionăm aceste 
schimbări pentru a mini‑
miza impactul lor asupra 
activității noastre“, a preci‐
zat fondatoarea Palibo. 

„Întotdeauna am pus pe 
primul loc oamenii, 

onestitatea, lucrul bine 
făcut și respectarea 

promisiunilor“ 
Majoritatea produselor lis‐

tate în meniul cofetăriilor 
Palibo din Iași sunt concepute 
în urma unor studii și a unei 
analize făcute în rândul 
clienților, cât și al altor surse 
relevante, iar oferta de pro‐
duse este ajustată  în funcție 
de sezoane. Vara se pune 
accent pe deserturi 
răcoritoare și fructe proas‐
pete, în timp ce  iarna ies din 
laboratorul local prăjituri și 
produse de patiserie calde, 
julfa, cozonaci, dar și produse 
de post. „Furnizorii și ingre‑
dientele sunt selectate cu 
atenție, prioritizând calita‑
tea și proveniența lor. 
Rețetele pentru produsele 
Palibo sunt de asemenea 
rezultatul unei cercetări 
atente și a testării repetate. 
Criteriile noastre de calitate 
includ prospețimea, auten‑
ticitatea și gustul irezistibil. 
În timpul diferitelor sezoane, 
ajustăm meniul nostru pen‑
tru a reflecta produsele și 
ingredientele de sezon, ofe‑
rind astfel clienților noștri o 
experiență culinară 
proaspătă și relevantă. De 

exemplu, în timpul verii, ne 
concentrăm pe deserturi 
răcoritoare și fructe proas‑
pete, în timp ce în timpul ier‑
nii punem accentul pe 
prăjituri și produse de patis‑
erie calde, cozonaci, julfa 
sau produse de post. 
Monitorizăm cu atenție cere‑
rea pieței și preferințele 
clienților prin intermediul 
feedback‑ului direct, al son‑
dajelor și al analizelor de 
vânzări. Acest lucru ne per‑
mite să anticipăm nevoile și 
să răspundem prompt 
schimbărilor în preferințele 
consumatorilor, ajustând 
astfel meniul și serviciile 
noastre pentru a rămâne 
relevanți și competitivi“, ne 
explică antreprenoarea. 

Planuri de viitor  
Planul Alinei Neamțu este 

să crească Palibo și să se 
extindă în alte orașe și zone 
cu potențial. „Ne propunem 
să continuăm să creștem și 
să ne extindem, să ne 
consolidăm poziția pe piață 
și să devenim un nume de 
referință în domeniul 
cofetăriei și patiseriei din 
zona noastră și nu numai. 
Vrem să ne extindem 
prezența în alte orașe și 
zone cu potențial, contin‑
uând să oferim experiențe 
dulci și inedite clienților 
noștri. De asemenea, ne 
dorim să continuăm să 
inovăm și să diversificăm 
gama noastră de produse, 
adăugând opțiuni noi care 
să satisfacă toate 
preferințele și cerințele 
clienților noștri. În plus, ne 
vom concentra și pe optimi‑
zarea proceselor noastre 
operaționale pentru a fi mai 
eficienți și mai competitivi 
pe piață. Suntem 
entuziasmați să vedem ce ne 
rezervă viitorul și să aducem 
în continuare bucurie și 
dulceață în viețile clienților 
noștri“, a menționat  antre‐
prenoarea.  

Cum se  
promovează Palibo 

Mai aflăm de la ea și ce 
strategie  se adoptă în cadrul 
companiei pentru atragerea și 
fidelizarea clienților. În primul 
rând, se pune accent pe con‐
struirea unei prezențe puter‐
nice în mediul online și pe 
rețelele de socializare. „Aici, 

ne conectăm cu comunitatea 
noastră de fani și clienți, dis‑
tribuind conținut relevant și 
captivant, oferind oferte 
exclusive și interacționând 
în mod direct pentru a 
răspunde nevoilor și 
întrebărilor lor. În plus, 
investim în participarea la 
evenimente locale, precum 
degustări sau lansări de 
produse, pentru a crea 
oportunități de a construi 
legături personale și de a 
întări relația cu clienții 
noștri în comunitatea locală. 
De asemenea, stabilim par‑
teneriate strategice cu alte 
afaceri locale, pentru a ne 
extinde expunerea și a oferi 
clienților noștri oportunități 
unice și valoroase“, ne 
explică Alina Neamțu.  

 Însă, ce îi atrage pe clienți 
astfel încât aceștia să revină în 
cofetăriile Palibo? „În ceea ce 
privește fidelizarea clienți ‑
lor, ne bazăm pe programe 
de loialitate elaborate și per‑
sonalizate, care recompen ‑
sează și încurajează clienții 
să revină în mod regulat. 
Aceste programe nu se limi ‑
tează doar la oferte și redu ‑
ceri, ci sunt concepute pen‑
tru a oferi o experiență spe ‑
cială și exclusivă clienților 
fideli. De asemenea, orga ‑
nizăm evenimente speciale 
și campanii promoționale 
pentru a sărbători și răsp ‑
lătim loialitatea clienților 
noștri“, ne spune fondatoarea.   

Compania se bazează și pe 
tehnologii moderne și sisteme 
informatice integrate pentru a 
optimiza procesele. „De exem‑
plu, utilizăm sisteme infor‑
matice integrate pentru ges‑
tionarea task‑urilor, a 
vânzărilor și a relațiilor cu 
clienții în toate locațiile 
noastre. De asemenea, inves‑
tim în formarea și dezvolta‑
rea continuă a echipei noas‑
tre pentru a ne asigura că 
suntem la curent cu cele mai 
bune practici și tehnologii 
din industrie. Personalitatea 
mea pozitivă și energică mă 
ajută să rămân conectată la 
echipă și să le ofer suportul 
necesar în fiecare aspect al 
activității noastre. Îmi place 
să fiu prezentă în mijlocul 
acțiunii, să îi ajut și să îi 
încurajez pe colegi, dar și să 
le acord încrederea și liber‑
tatea necesară pentru a‑și 
desfășura munca în mod efi‑
cient“, a conchis antreprenoa‐
rea. (Florentina SANDU)

Cifra de afaceri a urcat la 
Palibo cu 40% într-un an

În România, piața produselor de 
panificație și de cofetărie a 
cunoscut o creștere de două 
cifre în anii 2021 - 2022, de la 
7,3 miliarde de lei cifră de afaceri 
în 2020, la 8,5 miliarde de lei în 
2021 (+17%) și apoi la 10,9 
miliarde lei în 2022 (+28%). O 
schimbare a adus-o pandemia. 
Mai exact, perioada de izolare 
impusă, când stocurile de drojdie 
și de făină din magazinele 
românești s-au epuizat rapid, iar 

vânzările mașinilor de făcut 
pâine au crescut. Izolați în 
locuințe, românii și-au încercat 
talentele de brutari-patiseri, iar în 
cazul unora experiența s-a 
transformat într-o pasiune, 
spune Ionela Atasiei, 
fondatoarea lanțului de cofetării 
Blanca. „În urma pandemiei, am 
observat că foarte multi 
corporatiști care au stat acasă și-
au făcut businessuri de genul 
ăsta. Mulți au făcut doar brioșe, 

eclere, torturi. În plus, se 
lucrează foarte mult de acasă, 
sunt doamnele astea pe care eu 
nu le iubesc, pentru că plătesc 
taxe zero. Sunt și emisiunile de 
la televizor care promovează 
bucătăria și dulciurile, emisiuni în 
care oamenii se regăsesc și, 
decât să îmbrățișeze un alt 
hobby, precum sportul, se apucă 
de făcut dulciuri. Din ce simt eu, 
cred că se deschid foarte multe 
ateliere de cofetărie“.

De la vis la realitatea dulce a succesului: în urmă cu 
șapte ani, antreprenoarea Alina Neamțu își punea pe 
foaie visul și crea un plan de business prin care să 
aducă bunătățile din ingrediente naturale mai aproape 
de ieșeni. Un an mai târziu, în 2018, deschidea prima 
cofetărie Palibo din Iași, un brand care avea să se 
dezvolte rapid, rețeaua ajungând în prezent la șapte 
cofetării pe plan local, un laborator generos și 56 de 
angajați care lucrează în unitățile din Iași. Acum, 
antreprenoarea se concentrează pe dezvoltarea unei 
strategii de extindere și în alte orașe. Investiția inițială a 
fost de 30.000 de euro, valoare care a crescut 
semnificativ odată cu extinderea afacerii. S-au folosit 
surse diverse de finanțare, inclusiv capital propriu și 
finanțare bancară, iar la momentul actual, Palibo 
înseamnă un business de peste 1,5 mil. euro.

Ce semnifică 
numele Palibo  

„Numele 
Palibo este o 
expresie a 
legăturii noas‑
tre de familie și 
a valorilor 
comune, care 
transcende sim‑
pla sa denu‑
mire. Acesta 
este un acronim 
alcătuit din 
inițialele fam‑
iliei noastre de 
la momentul 
respectiv: 
Patrick, fiul nos‑
tru, Alina, eu, și 
Bogdan, soțul 
meu“, ne explică 
antreprenoarea.

Cristiana Stoicea a plecat de 
la Amazon pentru a fonda 

Emme Bakery Iași
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Abia de la locul al patrulea 
încep să se impună cofetăriile în 
topul celor mai prospere firme din 
județ din domeniul „Fabricarea 
pâinii; fabricarea prăjiturilor şi 
a produselor proaspete de patis‑
erie și Fabri carea biscuiţilor şi 
pişcoturilor; fabricarea 
prăjiturilor şi a produselor con‑
servate de patiserie“.  

Sweet Blanca, prima  
în topul cofetăriilor 

Pe locul al patrulea (și prima 
dintre cofetării) s‐a situat Sweet 
Blanca SRL, cu o cifră de afaceri de 
peste trei milioane de euro (15,7 
milioane lei) și cu o marjă de profit 
(15%) întrecută doar de o altă 
cofetărie de top din Iași, Palibo 
Creme (18%).  

Ionela Atasiei, unicul acționar 
al Sweet Blanca SRL, spune că nos‐
talgia a fost motorul care i‐a dat 
energie pentru deschiderea acestui 
business: „În cazul meu a fost o 
oportunitate. Eu sunt învățătoare 
și am făcut Facultatea de Drept, 
dar mi‑au plăcut dulciurile. 
Mirosurile de cofetărie din 
copilărie mi‑au rămas întipărite 
în minte și am încercat să le 
regăsesc“. Poate că nu toți cei care 
au prins regimul comunist au 
amintiri atât de puternice legate de 
cofetăriile din epoca Ceaușescu, în 
special cei care erau copii în anii 

80’, însă pentru Ionela Atasiei 
memoria olfactivă a jucat un rol 
important: „Am avut noroc și că 
mama făcea foarte multe deser‑
turi. Cred că așa mi‑am și dezvol‑
tat un simț special pentru deser‑
turi. Iar prăjiturile din cofetăriile 
de atunci, chiar dacă în aparență 
erau grele, erau făcute cu seriozi‑
tate. Am făcut rost de acele 
rețete. Senzația aia de «greu», de 
gras, venea de la untul folosit. 
Acum se folosesc mousse‑uri, 
mascarpone, de asta sunt mai 
fine. În ce mă privește, toate pro‑
dusele de la Sweet Blanca sunt pe 
gustul meu. Nu am făcut vreun 
plan de business, dar am avut 
grijă mereu să fie produse bune, 
gustoase. Și avem acum 180 de 
produse în portofoliu. Din ce am 
observat eu, fisticul e în trend, 
vine acest trend din America cu 
croissant roll cu cremă de fistic“.  

Cifra de vânzări a crescut de la 
un an la altul, spune ea, dar mai 
mult ca urmare a scumpirii pro‐
duselor.  

„Cuptorul Moldovencei“, 
planuri pentru o franciză 

Concurenta ei directă, Retro 
Food SRL, firma care a dezvoltat 
lanțul „Cuptorul Moldovencei“ o 
urma în 2022 de pe locul al cinci‐
lea, cu o cifră de afaceri de peste 
două milioane de euro. Nicoleta 

Hrițcu, fondatoarea firmei, spune 
și ea că nostalgia și rădăcinile sunt 
importante în afacerea cu produse 
de cofetărie și patiserie. Venită la 
studii în România, din Soroca, 
Republica Moldova, Nicoleta și‐a 
stabilit rădăcinile la Iași după 
absolvirea Facultății de Economie 
și de Administrare a Afacerilor de 
la Universitatea Al. I. Cuza. Pentru 
dezvoltarea afacerii, la polul opus 
față de Sweet Blanca, Retro Food s‐
a bazat întotdeauna pe un plan de 
afaceri. Iar acum compania are un 
alt plan ambițios: lansarea unei 
francize în Europa: „Nu se va 
întâmpla anul ăsta, pentru că nu 
ne vom încadra anul ăsta. 16 luni 
e termenul, noi am început. Anul 
viitor, prin septembrie, eu sper 
să deschid prima franciză în 
Europa. Dar atât am să zic 
deocamdată, pentru că e un pro‑
iect la care se lucrează și nu 
vreau să dau foarte multe date“.  

Poftele din perioada când era 
însărcinată cu primii doi copii ai ei, 
pregătirea primită la universitate 
și tradiția moldovenească a 
plăcintelor și a dulciurilor, în gen‐
eral au condus către acest busi‐
ness, spune Nicoleta Hrițcu: „Când 
ești gravidă și alăptezi ai foarte 
des aceste pofte, și nu găseam 
nimic care să‑mi placă. Am înce‑
put să fac eu, acasă și după o 
perioadă, o lună, două, cinci, au 
început să‑mi iasă bine. Am par‑

ticipat la un concurs de gătit, de 
deserturi, și am luat locul doi. Și 
atunci am zis că hai să fac un 
curs de antreprenoriat. Acolo am 
aflat de finanțare, am făcut pro‑
iect pentru finanțare, pentru că 
eram absolventă de FEEA și 
știam cum se fac lucrurile, am 
luat finanțare și m‑am apucat de 
făcut treabă. Și eu mă uitam, așa, 
în Iași și era o piață liberă, nu 
era niciun jucător atunci. Era loc. 
E o piață care între timp s‑a aglo‑
merat. Acum există competiție. 
Când am început eu, nu era 
competiție. Dar este loc pentru 
toată lumea“. 

Copiii Nicoletei au crescut odată 
cu businessul. Iar rădăcinile ei s‐au 
înfipt tot mai adânc în Iași: „Am 
trei copii. Cei mai mari sunt 
Sofia, de 15 de ani și Luca, de 12. 
Diferența dintre ei e de trei ani și 
perioada aceea de tatonări, în 
care eu am testat piața, e peri‑
oada în care au apărut ei pe 
lume. Când a făcut Luca un an, 
am deschis afacerea. Iar acum 
mă întreabă cu cât l‑aș plăti 
dacă ar alege nucă cinci ore pe 
zi. Și mi‑a făcut un logo pentru 
Paști. (...) Rădăcinile mele sunt la 
Iași. Foarte mult din lumea mea 
de la Soroca e aici. Și mama e la 
Iași, tata e la Iași, sora mea e la 
Iași, mai mult decât atât, sora 
mea este manager de laborator 
la mine, tata este gestionar la 

depozit și mama face nucile, 
coliva și prunele umplute. Întâi 
am venit eu, apoi a venit sora 
mea, apoi au venit mama și tata. 
Și așa am ajuns să ne întâlnim 
zilnic în laborator. Mai am un 
frate în Anglia, este antreprenor 
și el, are firmă de construcții, 
gestionează șantiere. Dar eu sper 
cândva să ne reunim și cu el aici“.  

„Sunt foarte puțini 
producători în Iași care 
lucrează cu ingrediente 

naturale“ 
Dacă Ionela Atasiei se declară 

din start împotriva concurenței 
făcută de acasă de gospodinele 
„care fac prăjituri pe același ara‑
gaz pe care au făcut friptură“ și 
care nu plătesc taxe, Nicoleta 
Hrițcu e împotriva concurenților 
care declară că folosesc doar ingre‐
diente naturale, când, de fapt, 
utilizează soluții pre‐mixate pentru 
a obține mai ușor produsele de 
cofetărie‐patiserie: „Singura ches‑
tie care mă deranjează acum 
este că toată lumea spune că 
lucrează natural, dar eu știu că 
nu este așa. Eu sunt în relație 
foarte bună cu furnizorii pe care 
îi am și știu că nu este așa. Sunt 
foarte puțini producători în Iași 
care lucrează cu ingrediente nat‑
urale. Iar eu am observat că cei 
care nu lucrează natural, scriu 
pe etichetă că e natural. Cred că 
aici e o chestie care ar trebui să 
se facă din partea organelor stat‑
ului, niște verificări. Să se uite pe 
rețete, pe etichete și pe facturile 
de la furnizori“.  

Supărarea care se coace în 
Cuptorul Moldovencei pe 
concurenții ce nu folosesc ingre‐
diente naturale e justificată, spune 
Nicoleta Hrițcu: „Pentru noi toc‑
mai faptul că folosim doar ingre‑
diente naturale e principalul crit‑
eriu de diferențiere. Exclusiv ing‑
redientele naturale. Noi nu folo‑
sim surogate, noi nu folosim pre‑
mixuri, nu folosim margarină în 
loc de unt, nu folosim frișcă 
vegetală în loc de frișcă din 
smântână. Și foarte multe alte 
chestii derivate de la ideile astea 
simple, de bază. Asta presupune, 
o dată, mai multă muncă în labo‑
rator, pentru că nu folosim pre‑
mixuri, e mult mai multă 
manoperă. Trebuie să respecți 
rețeta, trebuie să respecți proce‑
sul tehnologic, e mai complicat, 
adică e mult mai multă 
manoperă. Unu. Și doi, lucrând 
cu ingrediente naturale și nu cu 
surogate, ele sunt mai scumpe. 
Untul este mult mai scump decât 
margarină, ciocolata este mult 
mai scumpă decât surogatul din 
ciocolată“.  

Cofetăriile cumpără  
cremă la găleată 

Ce sunt blamatele pre‐mixuri? 
Fondatoarea Retro Food / Cuptorul 
Moldovencei explică: „Pre‑mixu‑
rile sunt un produs complicat, 
menit să simplifice procesele de 

producție. Adică în loc să stai tu 
să faci toată chestia asta, iei pre‑
mix de cremă de vanilie pe care îl 
amesteci cu apă. Niște ameste‑
curi sau creme gata preparate, 
ca să se poată folosi direct. 
Cofetăriile cumpără cremă la 
găleată. Noi toate cremele le 
facem în laborator. Că e pralină, 
că e cremă de vanilie, de 
ciocolată, de fistic. Toate se fac la 
noi în laborator. Acuma, ce 
înseamnă asta? Pentru noi e 
foarte greu, că e mult de muncă, 
dar e gustul foarte bun, în primul 
rând. În al doilea rând, e 
proaspăt. Și în al treilea rând, nu 
are E‑uri“.  

Marjă mică de profit 
Rețetele de la Cuptorul 

Moldovencei sunt fie preluate din 
familia antreprenoarei, fie impor‐
tate din Republica Moldova, fie 
găsite și testate de pe internet. 
Marja de profit a companiei Retro 
Food a fost de 5%. Nicoleta Hrițcu 
a explicat, între altele: „Modelul 
nostru de business este ca produ‑
sele noastre să ajungă în cât mai 
multe case. Câștigăm din volum, 
eu negociez foarte bine cu furni‑
zorii, iar colegele mele din labo‑
rator eficientizează cât se poate 
de bine fluxurile producției, ca 
atunci când tragem linii la final 
de an, să fim pe profit. Nu mare, 
la noi profitul e 5%, dar atâta 
timp cât ne respectăm valorile și 
lucrurile merg bine, eu sunt 
mulțumită cu acest 5%. Mi‑aș 
dori să creștem peste acel 5%, că 
să pot să fac lucruri bune și pen‑
tru coechipieri. Eu le‑am și zis 
așa, tot ce depășește 5% 
împărțim între toți membrii echi‑
pei“.  

Numărul de clienți nu a crescut 
de la un an la altul, cifra de afaceri 
da. Însă fondatoarea Retro food nu 
pune această creștere doar pe 
scumpirea produselor de la raft. Ea 
a observat o creștere a mediei 
bonului – clienții cumpără mai 
mult. Cât despre scumpiri, cozona‐
cul din Cuptorul Moldovencei va 
costa 98 de lei/kg, pasca cu 
ciocolată 110 lei/kg, pasca cu 
smântână 105 lei/kg, iar cea cu 
brânză se va vinde cu 95 de lei/kg. 
„A crescut TVA‑ul la produsele cu 
zahăr (n.r. – cu excepția cozonaci‑
lor și biscuiților). S‑au scumpit 
ingredientele, de exemplu, cioco‑
lata s‑a scumpit foarte tare, 
toate produsele care conțin 
ciocolată au suferit o modificare 
de prețuri. Toate produsele s‑au 
scumpit, în medie, față de anul 
trecut cam cu 15%“.  

În prezent, rețeaua cunoscută 
sub numele Cuptorul Moldovencei 
e alcătuită din nouă magazine, 
numite și „Ateliere de bunătăți“. O 
acțiune de împrospătare a brandu‐
lui companiei va aduce în curând și 
o schimbare de slogan, mai spune 
Nicoleta Hrițcu: „Sloganul nostru 
a fost Din inimă, cu bucurie, 
acum o să‑l schimbăm în 
Patiserie. Cofetărie. Bucurie“.  

Și cum bucuria este ceea ce fon‐
datoarea Cuptorului Moldovencei 
vrea să ofere Iașului, compania ei 

s‐a implicat și în alte câteva acțiuni 
prin care să aducă bucurie: „În 
colaborare cu Fundația 
Comunitară Iași am lansat 
Fondul Ideilor Bune, Coapte în 
Fapte. Anul trecut am lansat fon‑
dul ăsta, am colectat idei din par‑
tea clienților noștri și a câștigat 
ideea de a monta două mese de 
tenis de exterior pe esplanada 
din CUG. Mesele sunt cumpărate 
deja, noi am avut un buget de 
vreo 30.000 de lei, și așteptăm de 
la Primărie locul unde să se mon‑
teze. Totul este semnat, trebuie 
doar să se hotărască primăria 
asupra locului. Anul ăsta avem 
alte idei, dar așteptăm să 
terminăm cu mesele acelea“. 
Acesta e unul dintre exemple, la 
care se adaugă Un tur ghidat prin 
cartierele Iașului, colectare de cărți 
pentru bibliotecile din școli, „iar 
anul trecut am făcut o bibliotecă 
pentru un centru de servicii 
sociale din Bucium – am donat 
peste 300 de cărți. Când ne 
rămân produse, după sărbătorile 
astea mari, le ducem la părintele 
Mărgineanu de la Biserica Toma 
Cozma, sau la părintele 
Damaschin“.  

Pe locul 8 după cifra de afaceri 
din 2022 în topul industriei ali‐
mentare specializată în Fabricarea 
pâinii; fabricarea prăjiturilor şi a 
produselor proaspete de patiserie 
și Fabricarea biscuiţilor şi 
pişcoturilor; fabricarea prăjiturilor 
şi a produselor conservate de 
patiserie a fost Palibo Creme, cu o 
cifră de afaceri de peste un milion 
de euro (5,4 milioane lei) i cu cea 
mai mare marjă de profit (18%) 
dintre ocupantele primelor zece 
locuri. Palibo Creme este și una 
dintre companiile care și‐au depus 
deja și bilanțul financiar asupra 
anului 2023 (data limita este 29 
mai), iar cifrele arată o creștere a 
vânzărilor cu 39% față de 2022 și 
o scădere cu 33% a profitului. Cifra 
de afaceri a acestei companii a 
ajuns la 7,5 milioane de lei, dar 
marja de profit s‐a micșorat până 
la 9%.  

„Un ATELIER de  
experiențe delicioase“ 

Clienții, mai atenți la siluetă și 
din ce în ce mai exigenți, îi obligă 
pe cofetari la adaptarea continuă a 
ofertei. Pe Cristiana Stoicea (Emme 
Bakery), călătoria pe drumul dulci‐
urilor a readus‐o în Iași, unde și‐a 
lansat un business sau, cum îi 
spune ea, „un ATELIER de 
experiențe delicioase“. Și, „deși 
mi s‑a spus că o sa mor în chinuri 
și datorii (și alte chestii, de nu 
mai știam pe unde să fug), recu‑
nosc că după prima lună de real 
business sunt mulțumită. 
Comenzile curg încet‑încet si am 
revenit „în gura lumii“ – trage 
linie Cristiana, care promite că va 
rămâne fidelă ingredientelor din 
Franța și calității. Ca și ceilalți cofe‐
tari de top din Iași, ea își îndeamnă 
prietenii: „Haideți să alegem 
sănătos și să avem împreună o 
experienţă delicioasă. Voi ce 
alegeţi?“. (Cristina PETRACHE)

unor afaceri de succes care au devenit brand-uri cunoscute în ultimii ani? 

patiseriile și cofetăriile ieșene
l firmele locale din domeniul panificației, al patiseriei și prăjiturilor au 
vânzări de 350 de milioane de lei și profituri de 60 de milioane l dacă 
lanțul de simigerii Petru sau Panifcom nu reprezintă surprize în clasament, 
ascensiunea patiseriilor și cofetăriilor se face remarcată în ultimii ani l 
pandemia a dat un imbold acestor afaceri l în spatele lor sunt oameni ce 
de multe ori au renunțat la profesiile pentru care au studiat și s-au apucat 
de rețete tradiționale sau sofisticate de cofetărie

La Cuptorul Moldovencei, de Paști, cozonacul va costa 98 de lei/kg, pasca cu ciocolată  
110 lei/kg, pasca cu smântână 105 lei/kg, iar cea cu brânză se va vinde cu 95 de lei/kg
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O experiență care i‐ar 
putea duce pe clienți într‐o 
călătorie printr‐un trecut plin 
de povești și gusturi auten‐
tice, crede managerul 
Constantin Agape, care 
lucrează aici de peste două 
decenii, drept pentru care 
Valeru Mihai, proprietarul 
restaurantului, „i‑a predat 
ștafeta“ localului în urmă cu 
trei ani. „Momentan suntem 
doar la stadiul de intenție. 
Desigur că ne‑ar plăcea și ne 
dorim ca toți cei care ne trec 
pragul să poată explora 
aceste spații pline de istorie, 
hrubele de la Bolta Rece, să 
deguste un pahar de vin și 
apoi să se delecteze cu pre‑
paratele noastre autentice“, 

ne‐a dezvăluit managerul res‐
taurantului Bolta Rece.  

Și că tot veni vorba despre 
preparate autentice, produ‐
sele cu care sunt gătite buca‐
tele lor provin din unitatea 
proprie din județ, mai exact 
Carmangeria Boierilor din 
Târgu Frumos, principalul fur‐
nizor  al restaurantului. 
„Carnea este tratată cu 
grijă, fără adaosuri artifici‑
ale sau substanțe de conser‑
vare. Fiecare preparat este 
realizat urmărind standard‑
ele bio și autenticitatea gus‑
tului tradițional, folosind 
doar piper, sare, cimbru și 
fum, nimic în plus. Carnea 
provine de la porci din 
România, de la un abator 

din Botoșani. Facem prepar‑
atele, avem și câteva puncte 
de vânzare sub acest brand, 
Carmangeria Boierilor“, mai 
aflăm de la managerul restau‐
rantului. 

Locul în care s-au  
întâlnit Mihai Eminescu  

și Ion Creangă  
Situat pe strada Rece, de 

unde i se trage și numele, pe 
marginea sud‐estică a dealu‐
lui Copou, Bolta Rece este 
înconjurat de pivnițe vaste și 
interconectate, unele mai 
adânci decât altele, ca niște 
adevărate etaje subterane. 
Dar, dincolo de pereții de 
piatră, se ascund aromele și 
gusturile tradiționale. Iar 
locul în care Eminescu și 
Creangă stăteau „la un 
pahar de vorbă“ a ajuns 
acum să îi atragă și pe tineri, 
generația fast ‐ food, așa cum 
este numită de mulți.  

„Am observat o schim‑
bare în profilul clienților 
noștri. Ne bucură să vedem 
că ti nerii și cei obișnuiți cu 
mâncarea de la fast ‑ food 
descoperă plăcerea gustului 
autentic al preparatelor 
noastre. Atunci când vedem 
tineri la masă, când îi 
vedem că mănâncă o 
ciorbă, această generație să 
vină la restaurantul nostru 
este o mare bucurie, vă dați 
seama. Dacă înainte  aveam 
clienți cu vârsta de peste 
60, 70 de ani, acum totul s‑a 
schimbat, vârsta a coborât 
cu mult. Cum au ajuns să 
vină și tinerii la noi? Păi 
cea mai bună reclamă este 
cea din vorbă în vorbă. Au 
venit aduși inițial de 
părinți, de colegi, prieteni, 
iar acum sunt clienții 

noștri, pentru că le place 
mâncarea de aici“, ne mai 
explică managerul.  

Ce se comandă cel mai 
des la Bolta Rece 

Afacerile cârciumii sunt în 
creștere, dar cu un accent pe 
rulaj mai degrabă decât pe 
profituri mari. Mai aflăm de 
la el și ce mâncare aleg cel 
mai des din meniu clienții. 
„În topul preferințelor 
clienților, ca să spun așa, 
sau mai degrabă cel mai 
comandat fel de mâncare 
la Bolta Rece este zeama de 
găină cu tăiței de casă. 
Merg și platourile foarte 
bine, după cum vă spu‑
neam toate preparatele 
sunt făcute de noi și sunt 
preparate bio. Avem și 
vinuri bune, practic suntem 
singurul restaurant care 
merge strict pe mâncare 
românească. Turiștii care 
ajung la noi în restaurant 
revin și a doua oară, 
rămân fascinați oarecum 
de acest loc când îi află 
istoria, iar unii vin la noi 
tocmai pentru că știau 
dinainte că este un loc 
încărcat de istorie. Mă 
ocup personal de aprovi‑
zionarea pentru bucătăria 
restaurantului, îmi place 
să fac asta foarte mult. Se 
vând bine și murăturile, le 
punem noi toamna, 
bineînțeles. Avem aceste 
beciuri și le depozităm. Am 
fost pe câmp și am ales 
legumele, le cumpărăm de 
la producători locali, con‑
sider că trebuie să ne 
ajutăm unul pe altul“, ne 
povestește Constantin Agape 
‐ Costel, cum îi spun priete‐
nii.  

Investiții importante  
în ultimii ani 

Însă, în timp ce clienții se 
ospătează, șefii oftează, pen‐
tru că așa este în afaceri, mai 
ales în HoReCa. Managerul de 
la Bolta Rece ne vorbește și 
despre provocările care „pân‑
desc de după mese“ în ges‐
tionarea unei afaceri din 
industria ospitalității. În spa‐
tele succesului stă o muncă 
grea, stres și dificultăți finan‐
ciare uneori. Afacerea a trecut 
prin diverse obstacole, inclu‐
siv pandemia și scumpirea 
materiei prime, dar a reușit să 
rămână în picioare, spune 
bucuros managerul.  

„Au fost investiții în ulti‑
mii ani în renovare, mobil‑
ier, aparatură, cuptoare noi 
și altele, sunt cheltuieli mari. 
Am trecut printr‑o pan‑
demie, nu am renunțat 

atunci la niciun angajat, a 
fost greu, s‑a încheiat cu 
bine. Chiar și atunci mai 
veneau clienți, oamenii erau 
plictisiți de stat în casă. În 
ultimele luni, materia primă 
s‑a scumpit, am modificat și 
noi puțin prețurile, pentru 
că nu ai cum ține altfel 
pasul, din păcate. 
Cheltuielile cu utilitățile 
sunt mari. Acum ne 
confruntăm cu o altă 
problemă, nu mai găsim 
oameni, forță de muncă. 
Afacerile sunt în creștere, 
dar la noi e mai mult rulaj 
decât câștig. Avem o 
orchestră care cântă în fie‑
care seară, acordeon, 
țambal, vioară, contrabas și 
voce, și ei sunt angajații 
noștri, trebuie plătiți. Dar 
lăutarii atrag și clienți, după 
părerea mea“, spune 
încrezător Costel Agape.  

Studenții își imaginează 
personajele din trecut 
În timp ce gustăm din zeama 

de găină, cum altfel, Iustin co n ‐
tinuă să ne poves teas că despre 
evoluția și transformările prin 
care a trecut Bolta Rece de‐a 
lungul anilor. „Avram Amira a 
venit în Iași în 1830 și, ani 
mai târziu, a preluat prin în ‑
chiriere localul Bolta Rece. Cu 
timpul, la ex periența bă trâ ‑
nului comerciant se va adă ‑
uga avântul și zelul nepoților 
săi Panciu și Simion. Cei doi, 
preluând destinele firmei, au 
contribuit substanțial la 
celebritatea Bolții. Dar Bolta 
Rece este cunoscută nu numai 
ca o simplă casă de ospeție, ea 
trăiește totodată în istoria 
ora șului prin «legătu rile» cu 
mulți dintre membrii Socie ‑
tății Junimea, care aici înche ‑
iau o parte dintre agapele lor, 

ce începeau în localuri mai 
fastu oase. De aceea, nu în ‑
tâmplător, localul va fi cunos‑
cut și sub denumirea ilustra ‑
tivă de Universitas Vino rum, 
deci «Universitatea vinurilor». 
Însuși Eminescu mărturisea 
într‑o scrisoare Veronicăi 
Micle: «Ar trebui să mă crezi 
un ingrat, dacă n‑aș recu ‑
noaș te că la Junimea n‑am 
avut cu nimeni nici un raport 
sufletesc. L‑am avut, dar târ‑
ziu, când a venit, adus de mi ‑
ne, Creangă, pe care‑l întâlni‑
sem la Bolta Rece într‑o sea ‑
ră“, ne mai relatează Iustin. El 
mai spune că aici vin des stu ‐
denți care caută să‐și imagineze 
atâtea personaje ce‐au coborât 
și urcat scările ospeției. „Nu 
întâmplător Primul festival de 
poezie Mihai Eminescu, din 
octombrie 1968, s‑a încheiat 
în ambianța de la Bolta Rece.“ 
(Florentina SANDU) 

Bolta Rece și-ar putea deschide 
hrubele pentru degustări de vinuri

În Iași ar putea apărea o nouă 
atracție turistică: o degustare de 
vin în beciurile unei case din oraș 
construită în urmă cu peste 200 
de ani în stil specific 

moldovenesc, ca o casă 
țărănească, cu pridvor și prispă. 
Aceste hrube pline de istorie se 
găsesc la celebra cârciumă Bolta 
Rece din Iași, hrube care se 

întind până în dreptul Spitalului 
de Urgență (măsoară 100 de 
metri) și ar putea fi deschise 
pentru vizite și degustare de 
vinuri. 

Restaurantul 
și-a deschis 

porțile în 1786

Centrul de service
Dacia – Renault – Nissan:
Service de ultimă generație acum în Iași.

Programează-te la

     0232 933.� 

Vânzarea mieilor de Paște nu 
mai este de mult o afacere 
profitabilă pentru ciobanii din 
România. Cu atât mai puțin, 
pentru marii crescători. În lipsa 
cererii pe piața internă, în multe 
ferme se cresc doar miei pentru 
export, calea sigură pentru a se 
valorifica munca și amortiza 
cheltuielile după un an de zile. 
Puterea de cumpărare a scăzut 
foarte mult odată cu valul de 
scumpiri, iar românii oricum nu 
erau mari consumatori de carne 
de miel, ci doar clienți ocazionali, 
majoritatea în perioada 
sărbătorile pascale. Cum pe piața 
internă limitările sunt mari, 
crescătorii au bătut palma, pentru 
export, cu țările arabe. Astfel, 
tirurile vin direct la poarta fermei. 
Numai din Iași, anul trecut, au 
plecat 28.000 de capete de ovine 
spre centrele de carantină, unde 
sunt triate și, de aici iau calea 
străinătății, în majoritatea 
cazurilor. 

 
Și în comuna Țigănași se cresc miei 

pentru export. Anual, de aici pleacă sute 
de animale, fie în Iran, Siria, Kuweit sau 
Iordania. Dan Lascarache face asta de 
când se știe. Ferma sa de ovine  numără, 
în prezent, peste 600 de capete și este 
una dintre cele mai mari din județ. El a 
înțeles că vad bun, pe piața locală, nu 
există oricât s‐ar strădui. Și a decis să 
vândă mieii doar în afara țării. „Eu nu 
vând pe piață nimic. Eu când îi dau, îi dau 
grămadă, la export. Cresc oi de când mă 
știu. M‐a născut mama în târlă, la oi (...) 
Să știți că nu este ușor să crești animale. 
Chiar ne chinuim. Pe piață nu merge. Mă 
scuipă omul în ochi dacă îi zic că e 45 de 
lei kilogramul. Și oamenii vor câte un 
kilogram, două. Și eu ce fac cu restul, 
după? De întrebat, întreabă lumea dacă 
am și le zic că da. Și când le zic prețul, ei 
zic că mai bine își cumpără un porc. Așa, 
le dau la export. Sunt arabi care vin. Și 
când îmi convine mie prețul le dau. Dacă 
îmi convine în vară îi dau în vară, dacă 
nu, îi dau în toamnă. Că degeaba, nu‐i 
dau, la câtă muncă este și cât stau în 
ploaie, prin frig“ ne‐a mărturisit Dan 
Lascarache, crescătorul de animale din 
Țigănași. Acesta crește oi Karakul, o rasă 
apreciată în țările arabe, ale căror miei 

au urechile late și o blană buclată, de obi‐
cei neagră, numită și astrahan. „Ei vin cu 
tirul și iau cât încape acolo. Vreo 600‑
700 de oi intră într‑un tir. În medie, le 
dau mielul cam la 25 până în 30 de 
kilograme. Eu anul ăsta, de exemplu, o 
să le cer 25 de lei/kilogramul de miel 
în viu. Se merită, da. Oricum alte vari‑
ante nu avem. Dacă statul nu face 
mare lucru pentru crescători. Ei doar 
să importe știu. Noi nu am avut porci, 
nu am avut păsări? Ei au adus din 
Spania carne“, a mai spus șeful 
exploatației de la Țigănași.  

Tot pe această rasă de oi s‐a mizat și 
în Stațiunea de Cercetare‐Dezvoltare de 
la Popăuți, județul Botoșani, una dintre 
cele mai cunoscute stațiuni de cercetare 
specializate pe rase de oi și capre din 
România. Aceștia au anunțat, recent, că 
pregătesc valorificarea unui număr de 
circa 600 de miei din rasa Karakul, iar 
prețul calculat aici este de 22 lei pe kilo‐
gramul de miel în viu. 

România, cel mai mare exportator 
mondial de ovine, în 2017 

Potrivit unui raport al Organizației 
Animal International, în 2017, România a 
fost cel mai mare exportator de ovine. 
Cei mai mari importatori au fost în afara 
Uniunii Europene, dar și în ziua de astăzi 
este la fel. Același raport mai arăta că, în 
2017, țara noastră a exportat ovine vii în 

valoare de aproape 175 de milioane de 
euro, iar țara în care s‐au îndreptat cele 
mai multe oi românești a fost Libia. 

Cinci ani mai târziu, conform unor 
date statistice comerciale centralizate de 
„OEC World“, analizate de ZdI, România 
se menține în topul clasamentului expor‐
tatorilor mondiali de ovine vii, valoarea 
exporturilor fiind de 278 de milioane de 
dolari (USD). Pe următorul loc, după țara 
noastră a fost Iran, cu exporturi de ovine 
în valoare de 242 de milioane de dolari, 
urmată de Spania care a exportat ovine 
de 194 de milioane de dolari, Iordania 
(166 milioane USD) și Portugalia (95,4 
milioane USD) 

Cât privește importurile, tot în 2022, 
datele comerciale din evidența „OEC 
World“ mai arătau că principalii impor‐
tatori mondiali de oi vii au fost Kuweit, 
care a tranzacționat în acest scop 328 de 
milioane de dolari. Pe locul 2 a fost 
Arabia Saudită care a cumpărat ovine în 
valoare de 287 de milioane de dolari. Pe 
locul 3, Iordania cu importuri de oi vii în 
valoare de 206 milioane de dolari, 
urmată de Israel (113 milioane USD), dar 
și de Qatar (97,4 milioane USD). 

Datele comerciale centralizate de OEC 
mai spun că în 2022, oile vii au fost prin‐
tre cele mai comercializate produse din 
lume. Mai exact, dintr‐un top de 4.648 
de produse, oile vii au fost al 1668‐lea, 
cel mai comercializat produs din lume. 
(Ana‑Maria DOBRE)

Crescătorii de oi din Iași 
exportă masiv, în țările arabe

Iași: în 
gospodării 

sunt 
300.000 de 

capete 
Datele din evidența Direcției 

Sanitare Veterinare și pentru 
Siguranța Animalelor (DSVSA) 
Iași, puse la dispoziție ZdI,  arată 
că în acest județ funcționează, în 
prezent, 200 de exploatații comer‐
ciale, care dețin, în total, 8.800 de 
ovine. Vorbim, mai exact, de un 
număr de  4 exploatații industriale 
care numără 2.700 de capete și 
186 exploatații de tip A, cu 6.100 
de capete. Să nu uităm însă nici de 
gospodăriile populației, unde se 
mai găsesc încă 302.000 de capete 
în curțile a 2.850 de ieșeni. 

Managerul Constantin Agape: „Ne-ar plăcea și ne 
dorim ca toţi cei care ne trec pragul să poată explora 
aceste spaţii pline de istorie, hrubele de la Bolta Rece, 
să deguste un pahar de vin și apoi să se delecteze cu 

preparatele noastre autentice“

Iustin, un tânăr 
pasionat de istoria 
locală și angajat al 
restaurantului Bolta 
Rece, ne dezvăluie cu 
entuziasm secretele 
acestui loc emblem‐
atic. El începe poves‐
tea cu prima mențiu ‐
ne documentară 
cunoscută a clădirii, 
datată din 17 
ianuarie 1786, când 
Bolta Rece își deschi‐
dea porțile pentru 
prima oară. „Clădi ‑
rea a fost construită 
în stilul specific mol‑
dovenesc, ca o casă 
țărănească, cu pris ‑
pă, adăpostind în 
spatele pereților săi 
numeroase întâlniri 

și discuții ale vremii. 
Cu trecerea anilor,  
Bolta Rece a devenit 
mult mai mult decât 
o simplă locație, a 
devenit un punct de 
întâlnire și un sim‑
bol al tradiției și 
culturii locale. În 
1864, Avram Amira, 
un negustor auten‑
tic, a preluat prin 
închiriere localul, 
aducându‑i propriul 
farmec. Experiența 
sa ca bătrân comer‑
ciant a transformat 
locul într‑un 
adevărat sanctuar 
al gastronomiei și al 
întâlnirilor sociale“, 
ne povestește 
tânărul.  
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 În ultima perioadă, au fost 
publicate mai multe articole ce 
impactează domeniul financiar‐
contabil. Mai jos redăm 
modificările aduse și vom ana‐
liza impactul pe care îl au asupra 
contribuabililor. 
l OUG nr. 34/2024 publicată 

în Monitorul oficial nr. 347 
din 12.04.2024 – ordonanță 
de urgență privind unele 
măsuri pentru sprijinirea cat‐
egoriilor de cupluri mamă‐
nou‐născut defavorizate cu 
tichete sociale pe suport elec‐
tronic acordate din fonduri 
externe nerambursabile pen‐
tru nou‐născuți, pentru mod‐
ificarea Legii nr. 227/2015 
privind Codul fiscal, precum 
și prorogarea unui termen 

l OpANAF nr. 665/2024 pub‑
licat în Monitorul oficial 
344 din 12.04.2024 – ordin 
pentru modificarea unor 
ordine ale președintelui 
Agenției Naționale de 
Administrare Fiscală privind 
organizarea activității de 
administrare a contribuabili‐
lor mari și mijlocii 

l OpANAF nr. 748/2024 pub‑
licat în Monitorul oficial nr. 
347 din 12.04.2024 – ordin 
privind aprobarea procedurii 
pentru anularea obligațiilor 
fiscale ce pot face obiectul 
facilității prevăzute la art. II 
din Legea nr. 10/2024 pentru 
aprobarea Ordonanței de 
urgență a Guvernului nr. 
67/2023 privind instituirea 
unei măsuri cu caracter tem‐
porar de combatere a 
creșterii excesive a prețurilor 
la unele produse agricole și 
alimentare, precum și pentru 
stingerea unor obligații fis‐
cale datorate de cooperativele 
Agricole 

l OMFP nr. 643/2024 publi‑
cat în Monitorul oficial nr. 
339 din 10 aprilie 2024 – 
ordin pentru abrogarea art. 2 
din Ordinul ministrului finan ‐
țelor nr. 5.433/2023 privind 
stabilirea persoanelor juri‐
dice care desfășoară activități 
în sectoarele petrol și gaze 
naturale potrivit art. 183 alin. 
(1) din Legea nr. 227/2015 
privind Codul fiscal 
Noutățile și modificările 

aduse de aceste acte normative 
sunt: OUG nr. 34/2024 

reglementează două proceduri 
normative diferite, respectiv o 
procedură de ajutor acordată 
mamelor defavorizate cu nou‐
născuți ce beneficiază de ajutor 
de stat decontabil prin interme‐
diul tichetelor sociale electron‐
ice, dar și o nouă procedură priv‐
ind plata contribuției la 
asigurările sociale de sănătate 
pentru persoanele ce beneficiază 
de indemnizație aferentă conce‐
diilor medicale. Analiza de astăzi 
este dedicată modificării plății 
contribuției la asigurările sociale 
de sănătate pentru concediile 
medicale. Amintim faptul că OUG 
nr. 115/2023 modifică art. 155 
din Codul fiscal, în sensul că 
începând cu 01 ianuarie 2024, 
indemnizația aferentă concedii‐
lor medicale acordată în baza 
OUG nr. 158/2005 privind 
concediile medicale, este supusă 
contribuției la asigurările sociale 
de sănătate cu procentul de 
10%. Începând cu 12 aprilie 
2024, legiuitorul modifică 
această regulă, în sensul că se 
păstrează obligația plății 
contribuției la sănătate pentru 
indemnizația aferentă concedii‐
lor medicale doar pentru unele 
categorii de riscuri asigurate, iar 
pentru altele nu se datorează 
contribuția la asigurările sociale 
de sănătate pentru respectivele 
concedii medicale. 

Pentru următoarele coduri de 
indemnizație SE DATOREAZĂ 
contribuția la sănătate: 
l Cod 01 ‐ Boală obișnuită; 
l Cod 07 ‐ Carantină; 
l Cod 10 – Reducerea cu ¼ a 

duratei normale de lucru. 
Acest lucru înseamnă că pen‐

tru celelalte coduri, nu se 
datorează contribuția la sănătate 
pentru concediile medicale. 
Printre cele mai întâlnite 
indemnizații de concediu medi‐
cal pentru care ulterior datei de 
12 aprilie 2024 nu se datorează 
contribuția la sănătate sunt: 
l Cod 08 – Sarcină și lăuzie; 
l Cod 06 – Urgență medico‐

chirurgicală; 
l Cod 15 – Risc maternal; 
l Cod 12 – Tuberculoză. 

Notă: legiuitorul păstrează 
scutirea la plată a contribuției la 
sănătate pentru indemnizațiile 
aferente accidentelor de muncă 
și bolilor profesionale. Ordinul 
ANAF nr. 665/2024 modifică 

structura de administrare a con‐
tribuabililor în funcție de 
mărimea acestora, începând cu 
data de 01 iulie 2024. Începând 
cu această dată, numărul de con‐
tribuabili mari se reduce de la 
circa 3.000 la un număr de 
2.000, ceea ce înseamnă că un 
număr de circa 1.000 de contrib‐
uabili vor fi transferați de la con‐
tribuabili mari la contribuabili 
mijlocii. 

Numărul maxim de contrib‐
uabili mijlocii va fi de 25.000, 
situație ce va conduce la transfe‐
rul multor contribuabili mijlocii 
către administrațiile financiare 
județene sau de sector. Prin 
urmare, trebuie urmărit cu 
maximă atenție la ce structură 
fiscală vor fi alocați acești con‐
tribuabili, având în vedere că 
acestea au competență în 
administrarea respectivilor con‐
tribuabili. Prin Legea nr. 
10/2024 s‐a acordat o amnistie 
fiscală în favoarea cooperative‐
lor agricole de producție, în sen‐
sul anulării la plată a unor sume 
reprezentând TVA dedusă în 
mod necorespunzător la 
achizițiile efectuate de aceste 
persoane juridice. Probabil a 
existat o procedură de verificare 
fiscală în acest domeniu de 
activitate, ce a condus la aceste 
consecințe fiscale, iar legiuitorul 
a acordat amnistie. Ordinul 
ANAF nr. 748/2024 aprobă 
procedura efectivă de aplicare a 
acestei amnistii fiscale, iar 
cooperativele agricole ce se află 
în sfera de aplicare a respectivei 
proceduri pot beneficia de 
amnistie. În principiu, în termen 
de 10 zile de la publicarea pre‐
zentului ordin, autoritatea 
fiscală va notifica respectivii 

contribuabili privind anularea 
debitului. Anularea obligațiilor 
fiscale se efectuează din oficiu 
sau la cererea contribuabilului 
interesat. OMFP nr. 643/2024 se 
adresează operatorilor econom‐
ici din domeniul activităților cu 
gaze naturale, ce au obligația să 
plătească un impozit minim asu‐
pra cifrei de afaceri, procedură 
reglementată de Legea nr. 
296/2023, ce modifică Codul fis‐
cal. 

Astfel, operatorii economici 
ce au înregistrat în anul anterior 
o cifră de afaceri de peste 50 mil‐
ioane euro, plătesc un impozit 
specific pe cifra de afaceri, dis‐
tinct de impozitul pe profit, în 
procent de 0,5% dintr‐o bază de 
calcul determinată după for‐
mula:  

Venituri totale – venituri scu‐
tite – imobilizări existente la 
data de 01 ianuarie 2024 – 
amortizarea activelor achizition‐
ate/produse după data de 01 
ianuarie 2024. Notă: formula 
prezentată este prescurtată și 
trebuie dezvoltată analiza. 

Prin OMFP nr. 5433/2023 a 
fost reglementat modul de 
selecție al operatorilor econom‐
ici ce fac obiectul reglementării, 
în funcție de codurile CAEN, ast‐
fel: 
l 0610 ‐ „Extracția țițeiului“; 
l 0620 ‐ „Extracția gazelor na ‐

turale“; 
l 1920 ‐ „Fabricarea produse‐

lor obținute prin rafinarea 
petrolului“; 

l 3522 ‐ „Distribuția combusti‐
bililor gazoși, prin conducte“; 

l 3523 ‐ „Comercializarea com‐
bustibililor gazoși, prin con‐
ducte“; 

l 4671 ‐ „Comerț cu ridicata al 
combustibililor solizi, lichizi 
și gazoși și al produselor deri‐
vate“; 

l 4730 ‐ „Comerț cu 
amănuntul al carburanților 
pentru autovehicule în maga‐
zine specializate“; 

l 4950 ‐ „Transporturi prin 
conducte“. 
OMFP nr. 643/2024 abrogă o 

parte din formula de calcul 
descrisă prin anterioriul act nor‐
mativ, iar analiza trebuie 
efectuată punctual. l 

 
Articol realizat în colaborare cu 
consultatul fiscal Adrian Bența 

Noutăți fiscal-contabile 
cu impact asupra 
contribuabililor

Internet, telefonie mobilă, 
smartphone, ride-sharing 
și, desigur, o mare bătaie 

de cap cu impozitele
Suntem o generație 

norocoasă. In anii 90 am asis‐
tat la apariția internetului și 
a telefoniei mobile, apoi la 
succesul înregistrat de smart‐
phone, iar ulterior la dezvol‐
tarea a mii de aplicații care 
ne‐au influențat viața de zi cu 
zi, până când au început să se 
identifice cu confortul și 
civilizația.  

Si intr‐o zi au apărut în 
viața noastră alternativele la 
taxi. 

Platformele de ride‐shar‐
ing promit să pună in 
legătură clienții doritori de 
mobilitate urbană (sau 
extraurbană) și șoferii 
dispuși să efectueze aceste 
servicii, în condiții de confort 
și siguranță.  

Din punct de vedere al 
clientului, avantajele sunt 
evidente. Cunosc identitatea 
autovehiculului cu care 
urmează să se deplaseze, 
precum și cea a șoferului. 
Plătesc online cu un simplu 
Click și pot transmite către 
apropiați traseul pe care 
călătoresc. Din perspectiva 
șoferului de asemenea avan‐
tajele erau evidente. Nu 
există program, șoferii ies la 
traseu doar atunci când 
consideră și pot. Nu există 
condică de prezență, 
rapoarte, șefi, rezultatele 
activității sunt previzibile și 
în directă relație cu activita‐
tea prestată.  

Am fi putut crede că și din 
perspectiva fiscului lucrurile 
sunt văzute ca fiind la fel de 
profitabile,  mai ales că o 
activitate cu profund risc de 
evaziune părea adusă către 
transparență și fiscalizare.  

Din nefericire, lucrurile nu 
stau așa, optica de dată 
recentă a fiscului asupra 
acestui gen de activitate fiind 
în sensul de a recalifica în 
activitate dependentă munca 
șoferilor colaboratori ai plat‐
formelor de ride‐sharing, cu 
consecința aplicării de impo‐
zite și contribuții la nivelul 
contractelor de muncă 
(aproximativ 57% din venitul 
brut).  

Această abordare este din 
păcate încurajată și de moda‐
litatea de contractare la care 
apelează platformele de ride‐
sharing (sau platformele de 
intermediere), care nu 
acordă suficientă importanță 
faptului că orice activitate 
producătoare de venituri în 
România trebuie să se reali‐
zeze întruna dintre formele 
recunoscute legal.  

Altfel, o persoană fizică 
(„neautorizată“) doritoare de 
venituri suplimentare nu 
poate încheia, de regulă, 
decât un contract de muncă 
(nu intrăm în excepții, pentru 
că nu sunt aplicabile). 
Posibilitatea de a intra într o 
relație economică pe baza 
unei „convenții civile“, cutu‐
miar invocată de‐a lungul 
timpului,  a fost eliminată 
prin noul cod fiscal încă din 
2016.  

În cazul în care o persoană 
fizică dorește să desfășoare o 
activitate lucrativă și nu își 
dorește să se constituie într‐
o societate (SRL, SNC, etc), 
atunci are obligația să se 
înregistreze la Registrul 
Comerțului sub una dintre 
formele prevăzute de OUG 
44/2008 (după caz PFA, II, IF, 
etc). Nu este permisă 
obținerea de venituri „pe 
persoană fizică“ în absența 
unui cadru coerent din punct 
de vedere legal (si evident 
fiscal).  

Evident, în urma unei ast‐
fel de înregistrări apar 
obligații declarative și de 
plată a taxelor și impozitelor, 
care în formula „pe persoană 
fizică“ trebuie să 
recunoaștem că este posibil 
să fie ocolite.  

Dar chiar și dacă am iden‐
tifica acea platformă online 
care a avut grijă să colabo‐
reze numai cu forme de 
organizare legitime, durerile 
de cap nu se opresc aici.  

Din punct de vedere al 
legislatiei fiscale, prestările 
de servicii din partea unei 
PFA pot fi recalificate la rân‐
dul lor în activități depen‐
dente (și supuse impozitelor 
și contribuțiilor în mod iden‐
tic unui contract de muncă) 
dacă nu îndeplinesc criteriile 
de independență. Acestea 
sunt prevăzute la art 7 din 
codul fiscal si se referă, în 
principiu, la libertatea de a‐si 
stabili propriul program,   
libertatea de a lucra pentru 
mai multi clienti, asumarea 
riscului activității, utilizarea 
propriilor echipamente de 
lucru și a propriei capacități 
fizice sau intelectuale, în 
functie de specific, aparte‐
nenta la un corp profesional 
si posibilitatea de a desfasura 
activitatea prin angajați sau 
prin subcontractare către 
terți. Dacă sunt bifate 4 crite‐
rii din 7, activitatea se con‐
sidera că este independentă 
și nu va fi supraimpozitată 
similar contractului de 
muncă.  

Pare limpede că activitatea 
soferilor Uber sau Bolt este 
independentă. Dar ar fi prea 
simplu.  La nivel european, 
câștigă din ce în ce mai mult 
teren tendința conservatoare 
de limitare a expansiunii 
modalitatilor de transport 
urban alternativ la taxi, 
inițial prin obligarea acestora 
la respectarea regulilor si 
restricțiilor specifice 
activităților de transport, 
ulterior prin considerarea 
șoferilor ca fiind angajați, și 
nu contractori.   

Instanțele germane au 
interzis Uber inca din 2015, 
iar cele italiene din 2017.  În 
2017, CJUE a stabilit că Uber 
are obligația să respecte 
reglementările și restricțiile 
aplicabile activității de trans‐
port persoane, contrar 
insistențelor acestora de a fi 

considerați doar o platformă 
online.  

Ulterior, mai multe decizii 
ale tribunalelor naționale 
europene  s‐au pronunțat în 
sensul de a asimila situația 
șoferilor afiliați platformelor 
cu situația angajaților, atât 
din punct de vedere al drep‐
turilor de asigurări sociale, 
cât și din punct de vedere al 
taxării. Ne referim aici, de 
exemplu, la decizia 
pronunțată în 2021 de 
Tribunalul districtual din 
Amsterdam, care a survenit 
unei decizii anterioare 
pronunțate în Marea Britanie 
exact în același sens ‐ iar în 
prezent sunt în pregătire 
reglementări europene 
unitare care să acopere drep‐
turile de asigurări sociale și 
regimul juridic al șoferilor 
afiliați platformelor.  

În toată marea de incerti‐
tudini, tot din Marea Britanie 
vine și o gură de oxigen pen‐
tru antreprenorii temerari– 
măcar platformele online nu 
vor plăti TVA la valoarea ser‐
viciului de transport prestat 
de șofer, ci doar la valoarea 
comisionului încasat (evident 
în Regatul Unit).  

Se limpezește astfel puțin 
câte puțin cadrul. Platformele 
online sunt până la urmă 
platforme de intermediere, 
care achită taxe și impozite 
pentru comisionul perceput, 
dar care trebuie să aibă mare 
grijă cum încheie contracte 
cu șoferii pentru a nu risca o 
recalificare în activitate 
dependentă care să le muște 
din venituri până la evapor‐
are.  Si desigur șoferii trebuie 
să își constituie o formă de 
organizare legitimă și să își 
îndeplinească obligațiile fis‐
cale. 

Deși este evident că 
Europa nu era pregătită biro‐
cratic pentru această provo‐
care, rămâne să vedem dacă 
vom reuși să ne adaptăm ‐  
sau va fi nevoie să ne 
învățăm nepoții cum se 
fluieră după taxi. l

Agenția Națională de 
Administrare Fiscală (ANAF) 
a publicat pe portalul propriu 
Ghidul privind tratamentul 
fiscal aplicabil veniturilor 
obținute de persoanele fizice 
din închirierea și subînchirie‐
rea bunurilor mobile și imo‐
bile din patrimoniul per‐
sonal. Conform unui comuni‐
cat al instituției, ghidul 
conține informații privind 
definirea veniturilor din 
cedarea folosinței bunurilor, 
contractul de locațiune și 
înregistrarea fiscală a aces‐
tuia, contribuția de asigurări 
sociale de sănătate (CASS), 
modalitățile de plată ale 
impozitului și a contribuției 
de asigurări sociale de 
sănătate, precum și referitor 
la taxa pe valoarea adăugată 
ori sancțiuni.  

Ce venituri se încadrează 
la închiriere? 

Potrivit ghidului, în cate‐
goria veniturilor din cedarea 
folosinței bunurilor intră 
veniturile din închirieri și 
subînchirieri de bunuri 
mobile și imobile din patri‐
moniul personal; arendarea 
bunurilor agricole, din patri‐
moniul personal; închirierea 
în scop turistic a camerelor 
situate în locuințe proprie‐
tate personală, indiferent de 
numărul de locuințe în care 
sunt situate acestea. 
Veniturile obținute din închi‐
rieri și subînchirieri de 
bunuri imobile din patrimo‐
niul personal sunt cele din 
cedarea folosinței locuinței, a 
caselor de vacanță, garajelor, 
terenurilor și altele aseme‐
nea, a căror folosință este 
cedată în baza unor contracte 
de închiriere/subînchiriere, 
uzufruct, arendare și altele 
asemenea, inclusiv a unor 
părți din acestea, utilizate în 
scop de reclamă, afișaj și 
publicitate. Contribuabilii 
care obțin venituri din ceda‐

rea folosinței bunurilor din 
patrimoniul personal, altele 
decât veniturile din arendare 
și cele din închirierea în scop 
turistic a camerelor situate în 
locuințe proprietate 
personală, au obligația 
înregistrării contractului 
încheiat între părți, precum 
și a modificărilor survenite 
ulterior, în termen de cel 
mult 30 de zile de la încheie‐
rea/producerea modificării 
acestuia, la organul fiscal 
competent.  

Venitul net anual din 
cedarea folosinței 

bunurilor 
Venitul net anual din ceda‐

rea folosinței bunurilor, altul 
decât cel plătit de persoane 
juridice sau alte entități care 
au obligația de a conduce 
evidență contabilă, din aren‐
darea bunurilor agricole, pre‐
cum și din închirierea în scop 
turistic a camerelor situate în 
locuințe proprietate 
personală, se stabilește de 
către persoana fizică prin 
deducerea din venitul brut a 
cheltuielilor determinate 
prin aplicarea cotei de 20% 
asupra venitului brut. 
Impozitul se determină de 
către contribuabil prin apli‐
carea cotei de 10% asupra 
venitului impozabil, iar plata 
se efectuează la bugetul de 
stat, până la data de 25 mai, 
inclusiv, a anului următor 
celui de realizare a venitului. 
Contribuabilii care obțin 
venituri din cedarea 
folosinței bunurilor din patri‐
moniul personal, altele decât 
veniturile din arendare, din 
închirierea în scop turistic a 
camerelor situate în locuințe 
proprietate personală, pre‐
cum și din cedarea folosinței 
bunurilor din patrimoniul 
personal plătite de persoane 
juridice sau alte entități care 
au obligația de a conduce 

evidență contabilă, pentru 
care impunerea este finală, 
au obligația să completeze și 
să depună Declarația unică în 
termen de 30 de zile de la 
încheierea contractului între 
părți și respectiv până la data 
de 25 mai, inclusiv a fiecărui 
an, pentru contractele în 
curs, în cazul celor care au 
încheiat contractele respec‐
tive în anii anteriori. De 
asemenea, persoanele fizice 
care realizează venituri din 
cedarea folosinței bunurilor, 
din una sau mai multe surse, 
sau venituri din alte catego‐
rii, datorează contribuția de 
asigurări sociale de sănătate 
la o bază anuală de calcul de 
6, 12 sau 24 de salarii 
minime brute pe țară, după 
caz.  

Care este baza de calcul 
pentru asigurările sociale 

de sănătate 
Baza anuală de calcul al 

contribuției de asigurări 
sociale de sănătate în cazul 
persoanelor care realizează 
venituri din cedarea 
folosinței bunurilor o 
reprezintă: nivelul a 6 salarii 
minime brute pe țară, în 
vigoare la termenul de dep‐
unere a Declarației unice, în 
cazul veniturilor realizate 

cuprinse între 6 salarii 
minime brute pe țară inclusiv 
și 12 salarii minime brute pe 
țară; nivelul de 12 salarii 
minime brute pe țară, în 
vigoare la termenul de dep‐
unere a Declarației unice, în 
cazul veniturilor realizate 
cuprinse între 12 salarii 
minime brute pe țară inclusiv 
și 24 de salarii minime brute 
pe țară; nivelul de 24 de sal‐
arii minime brute pe țară, în 
vigoare la termenul de dep‐
unere a Declarației unice, în 
cazul veniturilor realizate cel 
puțin egale cu 24 de salarii 
minime brute pe țară. 
Contribuția de asigurări 
sociale de sănătate se 
calculează de către contrib‐
uabili prin aplicarea cotei de 
10% asupra bazei anuale de 
calcul reprezentând nivelul a 
6, 12 sau 24 salarii minime 
brute pe țară, în vigoare la 
termenul de depunere a 
Declarației unice. Declarația 
se depune până la data de 25 
mai inclusiv a anului pentru 
care se datorează contribuția. 
Nedepunerea „Declarației 
unice privind impozitul pe 
venit și contribuțiile sociale 
datorate de persoanele 
fizice“, până la data prevăzută 
în legislația fiscală, se 
sancționează cu amendă 
cuprinsă între 50 și 500 de 
lei. l

Ghid pentru persoanele care obțin 
venituri din închirierea şi subînchirierea 

bunurilor mobile şi imobile 
l documentul a fost realizat de către Agenţia Naţională de Administrare Fiscală

Irina RAIHEL-ARNĂUTU
Adrian BENŢA
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Stocul de spații de retail 
modern va depăși în acest an 
4,5 milioane de metri pătrați, 
stabilind un nou record pen‐
tru România, potrivit unui 
comunicat de presă al CBRE 
România. Mai mult de 
185.000 de metri pătrați sunt 
preconizați a se adăuga sto‐
cului existent pe parcursul 
anului curent dacă se iau în 
considerare doar proiectele 
aflate deja în construcție, 
potrivit raportului special 
Romania Retail Destinations 
2024, lansat de dezvoltatorul 
imobiliar. Cele mai mari pon‐
deri ale livrărilor sunt con‐
centrate în București sau în 
proximitatea acestuia, urmat 
de Iași, Cluj, Brașov și 
Timișoara. Populația 
României după domiciliu era 
conform ultimelor date de 
21,8 milioane de locuitori. 
Asta înseamnă că fiecare 
român are la dispoziție 0,20 
mp de spații de retail mod‐
ern.  

Ce preferă românii? 
Formatul specializat 

(parc de retail) este cel pre‐
ferat de dezvoltatori, lucru 
care se observă cu ușurință 
atât în viitoarele dezvoltări, 
reprezentând 95% din tota‐
lul formatelor planificate, 
cât și la nivelul proiectelor 
aflate deja în construcție la 
nivel național, în care este 
formatul predominant ce 
urmează a fi livrat. Pitești 
este orașul care va beneficia 
de cel mai mare proiect aflat 
în construcție și care este 
programat să fie lansat pe 
piață în această lună, 
respectiv Argeș Mall, un 
concept de 52.100 mp GLA 
(gross leasable area) dezvol‐
tat de Prime Kapital. 
Compania menționează că 
România își susține poziția 
de piață atractivă pentru 
retailerii internaționali dis‐
punând de avantaje rel‐
evante pentru aceștia, cum 
ar fi: o putere de cumpărare 
în creștere, un ritm susținut 
de consum în sectorul de 
retail, un apetit constant 
pentru branduri noi, forță 
de muncă educată și o rată 
de neocupare a spațiilor 
existente foarte scăzută (sub 
3% în medie). 

Potrivit sursei citate, 
comerțul online 
înregistrează la rândul său o 
creștere anuală constantă, 
volumul prognozat pentru 
2023 fiind de 7 miliarde de 
euro ‐ ceea ce înseamnă o 
majorare de 11% de la an la 
an. În ciuda acestui aspect, 
segmental ecommerce se 
confruntă cu propriile 
provocări cauzate de faptul 
că unul dintre criteriile 
importante care îi ghidează 
pe cumpărătorii afectați de 
fluctuațiile de preț este 
prudența. 

Companiile continuă să își 
concentreze activitatea pe 
centre comerciale sau par‐
curi de retail, vizând des‐
chiderea mai multor maga‐
zine, iar românii își mențin 
apetitul ridicat pentru fash‐
ion, chiar și în ciuda 
provocărilor economice, ceea 
ce plasează țara noastră pe 

lista retailerilor care 
urmăresc să își extindă afac‐
erile la nivel regional. 9 com‐
panii noi, în principal din 
sectoarele de fashion și food 
& beverage, au ales să intre 
pe piața românească în 
2023, 5 dintre acestea inau‐
gurându‐și primele unități în 
cursul anului trecut. Alte 
patru și‐au anunțat intenția 
de a deschide un magazin 
sau și‐au asigurat un spațiu 
de retail și se pregătesc de 
lansarea afacerii, un exemplu 
în acest sens fiind Happy Bar 
& Grill, care a comunicat 
prima unitate în AFI 
Cotroceni. 

Chiriile pe zona de retail 
ajung în Iași la circa 65 

euro/mp 
În ceea ce privește stocul 

total de retail existent, 
Bucureștiul se află pe primul 
loc, cu 1,25 milioane de mp, 
urmat de Timișoara (218.800 
mp), Constanța (183.600 
mp), Brașov (181.000 mp) și 
Craiova (175.000 mp). Deși 
puterea de cumpărare a 
clujenilor se situează pe locul 
3, după București și 
Timișoara, municipiul a ieșit 
în afara top 5 orașe în ceea ce 
privește stocul modern de 
retail în condițiile în care nu 
a mai înregistrat livrări din 
2022, când dispunea de 
aceeași suprafață totală de 
157.600 mp. În același timp 
însă, Cluj‐Napoca are cea mai 
mare chirie de tip prime pen‐
tru centrele comerciale, de 
70 euro/mp/lună, după 
București care atinge pragul 
de 80 euro/mp/lună. Iași, 
Timișoara și Constanța 
raportează valori de 60‐65 
euro/mp/lună, în timp ce 
restul orașelor din analiză se 
situează la 45 euro/mp/lună. 

La modă sunt  
parcurile de retail 

La finalul anului 2023, 
centrele comerciale, care 
sunt considerate formatul 
tradițional de retail, 
revendică la nivelul întregii 
țări puțin peste un sfert din 
totalul suprafeței noi de 
ofertă, spre deosebire de for‐
matul parcurilor de retail 
care reprezintă 73% din 
suprafața nou inaugurată. 
Apetitul pentru formatul spe‐
cializat (parcuri de retail) are 
constant o pondere tot mai 
mare în cadrul livrărilor 
anuale și această tendință 
poate fi observată în cifre 
începând cu anul 2021, când 
dezvoltatorii de retail s‐au 
axat cu preponderență pe 
scheme care îndeplinesc trei 
puncte esențiale: dimensiuni 
mici cu potențial de creștere, 
ușor de accesat, și aproape 
de utilizatorii finali, chiar 
dacă asta înseamnă în afara 
capitalei sau a principalelor 
orașe regionale. 

Sunt favorizate formatele 
de tip centru comercial 

În același timp, stocul 
modern din principalele 
orașe continuă să favorizeze 

formatele de tip centru 
comercial, în aproape toate 
orașele analizate înregis‐
trându‐se valori de peste 
60% din stoc local. O 
excepție notabilă este 
Oradea, unde parcurile de 
retail reprezintă 54%, în con‐
trast cu Brașovul, unde cen‐
trele comerciale 
înregistrează cea mai mare 
pondere, respectiv 94%. În 
ceea ce privește orașele cu 
cele mai mari centre comer‐
ciale, Bucureștiul are cea mai 
mare suprafață (773.300 
mp), de 4,5 ori mai mare 
decât următorul oraș ca 
mărime, Brașov (171.000 
mp). Urmează Timișoara 
(170.000 mp), urmată de 
Cluj‐Napoca (peste 123.000 
mp), și Constanța (118.000 
mp), cifre care nu s‐au schim‐
bat din 2022. CBRE Group, 
Inc este o companie de servi‐
cii și investiții imobiliare 
comerciale. Compania are 
peste 130.000 de angajați 
(incluzând și angajații Turner 
& Townsend) care deservesc 
clienți din mai mult de 100 
de țări.  

Topul celor mai  
mari și mai populare 

mall-uri din țară 
1. București Mall 
2. Băneasa Shopping City 
3. AFI Cotroceni 
4. Mega Mall 
5. Promenada Mall 
6. Plaza România 
7. ParkLake Shopping Center 
8. Veranda Mall 
9. Iulius Mall Timișoara  
10. Palas Mall Iasi 
11. Iulius Mall Cluj 
12. AFI Brașov 

Cifra de afaceri  
din comerțul cu  

ridicata a început  
să bată pasul pe loc 

Cifra de afaceri din 
comerțul cu ridicata (cu 
excepția comerțului cu 
autovehicule și motociclete) 
a scăzut în luna ianuarie 
2024, , față de luna decem‐
brie 2023, atât ca serie brută 
cu 20%, cât și ca serie 
ajustată în funcție de 
numărul de zile lucrătoare și 
de sezonalitate cu 6,3%, 
arată ultimele date publicate 
de Institutul Național de 
Statistică (INS). 

„În luna ianuarie 2024, 
cifra de afaceri din 
comerțul cu ridicata (cu 
excepția comerțului cu 
autovehicule și motociclete) 
a scăzut, față de luna 
decembrie 2023, atât ca 
serie brută cu 20%, cât și 
ca serie ajustată în funcție 
de numărul de zile 
lucrătoare și de sezonali‑
tate cu 6,3%. Față de luna 
ianuarie 2023, cifra de 
afaceri din comerțul cu ridi‑
cata (cu excepția 
comerțului cu autovehicule 
și motociclete), în luna 
ianuarie 2024, a crescut, 
atât ca serie brută, cu 1,2%, 
cât și ca serie ajustată în 
funcție de numărul de zile 
lucrătoare și de sezonali‑
tate cu 2,1%“, arată datele 
INS. 

Ianuarie 2024 comparativ 
cu decembrie 2023 

Cifra de afaceri din 
comerțul cu ridicata (cu 

excepția comerțului cu 
autovehicule și motociclete), 
serie brută, în luna ianuarie 
2024, comparativ cu luna 
precedentă, a scăzut, pe 
ansamblu, cu 20%, ca urmare 
a scăderii cifrei de afaceri din 
comerțul cu ridicata al echi‐
pamentului informatic și de 
telecomunicații (‐41,3%), 
comerțul cu ridicata al pro‐
duselor agricole brute și al 
animalelor vii (‐38,2%), 
comerțul cu ridicata al altor 
mașini, echipamente și furni‐
turi (‐29,2%), activitățile de 
intermediere în comerțul cu 
ridicata (‐25,1%), comerțul 
cu ridicata al produselor ali‐
mentare, al băuturilor și al 
tutunului (‐15,1%), comerțul 
cu ridicata al bunurilor de 
consum, altele decât cele ali‐
mentare (‐15%), comerțul cu 
ridicata specializat al altor 
produse (‐3,4%) și din 
comerțul cu ridicata nespe‐
cializat (‐1,5%). 

Cifra de afaceri din 
comerțul cu ridicata (cu 
excepția comerțului cu 
autovehicule și motociclete), 
serie ajustată în funcție de 
numărul de zile lucrătoare și 
de sezonalitate, în luna 
ianuarie 2024, comparativ cu 
luna precedentă, a scăzut, în 
termeni nominali, pe ansam‐
blu, cu 6,3%. 

 Ianuarie 2024 comparativ 
cu ianuarie 2023 

Cifra de afaceri din 
comerțul cu ridicata (cu 
excepția comerțului cu 
autovehicule și motociclete), 

serie brută, în luna ianuarie 
2024, comparativ cu luna 
ianuarie 2023, a crescut, pe 
ansamblu, cu 1,2%, datorită 
creșterii cifrei de afaceri din 
comerțul cu ridicata al pro‐
duselor agricole brute și al 
animalelor vii (+26,1%), 
comerțul cu ridicata nespe‐
cializat (+20,2%), comerțul 
cu ridicata al altor mașini, 
echipamente și furnituri 
(+10,6%) și din comerțul cu 
ridicata specializat al altor 
produse (+8,4%). 

Scăderi au înregistrat: 
comerțul cu ridicata al echi‐
pamentului informatic și de 
telecomunicații (‐14%), 
activitățile de intermediere 
în comerțul cu ridicata (‐
13,2%), comerțul cu ridicata 
al bunurilor de consum, 
altele decât cele alimentare (‐
10,5%) și comerțul cu ridi‐
cata al produselor alimen‐
tare, al băuturilor și al tutun‐
ului (‐2,9%). Cifra de afaceri 
din comerțul cu ridicata (cu 
excepția comerțului cu 
autovehicule și motociclete), 
serie ajustată în funcție de 
numărul de zile lucrătoare și 
de sezonalitate, în luna 
ianuarie 2024, comparativ cu 
luna ianuarie 2023, a crescut, 
pe ansamblu, cu 2,1%. 

Încasările din  
închirierea spațiilor 

comerciale din mall-uri 
ating niveluri record 
Conform unei analize 

extinse realizate în exclusivi‐
tate de Profit.ro, proprietarii 

celor 78 de mall‐uri 
funcționale din România au 
înregistrat încasări impre‐
sionante în 2022 (n.r. ‐ 
ultimele date disponibile) în 
ciuda provocărilor generate 
de pandemie. Suma totală 
încasată de la magazinele 
găzduite în aceste centre 
comerciale a atins aproxima‐
tiv 813 milioane de euro, mar‐
când o creștere semnificativă 
de 23,4% față de anul ante‐
rior și chiar dublul compara‐
tiv cu acum 9 ani. 

Aceste cifre reprezintă 
cele mai mari încasări din 
istoria pieței moderne de 
retail în România. Doar doi 
proprietari de mall‐uri au 
raportat încasări mai reduse 
în 2022, iar doar 17 centre 
comerciale au înregistrat 
pierderi în acest interval. 

Un factor important care a 
contribuit la aceste încasări 
record este inaugurarea a 
două noi centre comerciale în 
a doua parte a anului 2021: 
Bârlad Value Centre și 
Prahova Value Centre. Chiar 
și fără contribuția acestora, 
încasările cumulate ale celor‐
lalte mall‐uri din țară ar fi 
depășit cu ușurință nivelul 
record al anului 2021. 

Mai mult, un aspect crucial 
care alimentează aceste 
încasări record este închirie‐
rea spațiilor comerciale către 
diverse afaceri. Aproximativ 
38% din veniturile generate 
de închirierea a peste 7.600 
de magazine amplasate în 
centrele comerciale din 
întreaga țară au ajuns la pro‐
prietarii celor 17 mall‐uri 
funcționale în București. 

Această cifră reprezintă o 
scădere vizibilă față de anii 
precedenți, când ponderea 
capitalei era spre 50%. 

Analiza realizată de 
Profit.ro nu include centrele 
comerciale deschise pe par‐
cursul anului 2022, cum ar fi 
Funshop Park Timișoara, 
Turda și Vaslui sau Lemon 
Retail Park. În ciuda acestui 
fapt, nivelul încasărilor 
rămâne impresionant. 

Pentru proprietarii de 
mall‐uri, încasările din închi‐
rierea spațiilor comerciale 
reprezintă o sursă 
importantă de venit, contrib‐
uind la acoperirea împrumu‐
turilor accesate pentru 
construcția acestor centre 
comerciale. Chiar și cu nive‐
lul actual al încasărilor, nive‐
lul datoriilor mall‐urilor din 
România s‐a menținut la 
aproximativ 3,4 miliarde de 
euro în 2022. 

Cu toate acestea, decalajul 
dintre județele cu putere 
mare de cumpărare și cele cu 
putere mică de cumpărare s‐
a accentuat, iar românii își 
cheltuiesc aproape o treime 
din veniturile acumulate în 
retail. Bucureștenii se 
evidențiază cu o putere de 
cumpărare considerabilă, dar 
aceasta este în contrast cu 
situația din județul Vaslui, 
unde venitul net disponibil 
este semnificativ mai mic. Cu 
toate acestea, sectorul de 
retail din România rămâne 
robust, iar mall‐urile 
continuă să atragă atenția și 
să genereze venituri 
substanțiale pentru proprie‐
tarii lor. l

Fiecare român are la dispoziție 
0,20 mp de spații de retail modern 
l stocul de spații de retail modern din România va depăși 4,5 milioane de metri pătrați în 2024
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Profiturile „celor șapte magnifici“ bat puterea 
financiară a aproape oricărei țări majore din lume 
l Apple, Amazon, Alphabet, Meta, Microsoft, Nvidia și Tesla sunt companiile care fac în prezent cei mai mulți bani din lume
Cele mai mari companii 

din sectorul tehnologic din 
lume, supranumite „Cei șapte 
magnifici“, dețin o putere 
financiară mai mare decât 
aproape oricare altă țară 
majoră din lume, potrivit noi‐
lor cercetări ale Deutsche 
Bank, citate de CNBC. 
Creșterea fulgerătoare a prof‐
iturilor și a capitalizărilor de 
piață ale marilor companii de 
tehnologie din SUA, „Cei 
Șapte magnifici“, respectiv 
Apple, Amazon, Alphabet, 
Meta, Microsoft, Nvidia și 
Tesla, este mai mare decât 
ale tuturor companiilor lis‐
tate în aproape toate țările 
G20, a spus banca într‐o notă 
de cercetare. Dintre țările 
G20, cu excepția SUA, doar 
China și Japonia (și cea din 
urmă, la limită) au profituri 
mai mari atunci când este 
vorba despre companiile lor 
listate combinate.  

Dublu față de Japonia 
Analiștii Deutsche Bank au 

subliniat că doar capitaliza‐
rea bursieră combinată a 
Magnificent 7 ar face din 
aceasta a doua cea mai mare 
bursă de valori din lume, 
dublă față de cea a Japoniei, 
aflată pe locul patru. 
Microsoft și Apple, în mod 
individual, au valori de piață 
similare cu cea a tuturor 
companiilor listate combi‐
nate din Franța, Arabia 
Saudită și Regatul Unit, au 
adăugat ei. Cu toate acestea, 
acest nivel de concentrare i‐a 
determinat pe unii analiști 
să‐și exprime îngrijorarea cu 
privire la riscurile aferente 
pe piața de valori din SUA și 
cea globală. Jim Reid, șeful 
departamentului de econ‐
omie globală și cercetare 
tematică al Deutsche Bank, a 
avertizat într‐o notă 
ulterioară că bursa 
americană „rivalizează cu 
situația anilor 2000 și 1929 
în ceea ce privește faptul că 
este cea mai concentrată 
din istorie“. Deutsche a ana‐
lizat traiectoriile tuturor 

celor 36 de companii care s‐
au aflat în topul celor mai 
valoroase cinci companii din 
indicele S&P 500 de la mijlo‐
cul anilor 1960. Reid a 
remarcat că, în timp ce 
marile companii au avut 
tendința de a ieși în cele din 
urmă din primele cinci, pe 
măsură ce tendințele 
investiționale și perspectivele 
de profit au evoluat, 20 din 
cele 36 care au populat 
această categorie superioară 
sunt încă în top 50 astăzi. 

Microsoft a fost acolo 
permanent 

 „Din Mag 7 din topul 
actual, Microsoft a fost 
acolo permanent, cu 
excepția a 4 luni, din 1997. 
Apple este prezentă din 
decembrie 2009, Alphabet 
permanent, cu excepția a 
două luni din august 2012, 
și Amazon din ianuarie 
2017. Cel mai nou partici‑
pant este Nvidia, din primul 
semestru ale anului trecut“, 
a spus el. Tesla a avut o 
perioadă de 13 luni în topul 
celor mai valoroase cinci 
companii în 2021/22, dar 
acum este pe locul 10, prețul 
acțiunilor scăzând cu aproxi‐
mativ 20% de la începutul 
anului 2024. În schimb, 
acțiunile Nvidia au continuat 
să crească, cu aproape 47% 
de la începutul anului. 
„Așadar, la margine, Mag 7 
au o oarecare volatilitate în 
jurul poziției membrilor săi 
și puteți pune la îndoială 
evaluările lor generale, dar 
nucleul grupului sunt cele 
mai mari și mai de succes 
companii din SUA și, odată 
cu ea, din lume, pentru 
mulți ani acum“, a adăugat 
Reid. În ciuda unei perspec‐
tive economice globale slabe 
la începutul anului 2023, ran‐
damentele bursiere de pe 
Wall Street au fost impre‐
sionante, dar puternic con‐
centrate în rândul celor Șapte 
Magnifici, care au beneficiat 
puternic de atractivitate AI și 

de așteptările privind 
reducerea ratelor. Într‐o notă 
de cercetare săptămâna 
trecută, firma de adminis‐
trare a activelor Evelyn 
Partners a subliniat că Cei 
șapte magnifici au returnat o 
valoare incredibilă de 107% 
în 2023, depășind cu mult 
indicele mai larg MSCI USA, 
care a oferit investitorilor o 
creștere de 27%, încă 
sănătoasă, dar relativ mică.  

„Câștigurile companiilor 
au fost rezistente“ 

Daniel Casali, strateg șef 
de investiții la Evelyn 
Partners, a sugerat că apar 
semne că oportunitățile în 
acțiunile americane s‐ar 
putea extinde dincolo de cele 
7 companii cu 
megacapitalizări, anul acesta, 
din două motive, dintre care 
primul este rezistența econ‐
omiei americane. „În ciuda 
creșterii ratelor dobânzilor, 
vânzările și câștigurile 
companiilor au fost rezis‑
tente. Acest lucru poate fi 
atribuit faptului că întrep‑
rinderile sunt mai disciplin‑
ate în gestionarea costuri‑
lor și că gospodăriile au un 
nivel mai ridicat de econ‑
omii acumulate în timpul 
pandemiei. În plus, piața 
muncii din SUA este 
sănătoasă, cu aproape trei 
milioane de locuri de 
muncă adăugate în 2023“, a 
spus Casali. Al doilea factor 
este îmbunătățirea marjelor, 
despre care Casali a spus că 
indică faptul că companiile 
au crescut cu pricepere 
prețurile și au transmis 
impactul inflației mai mari 
asupra clienților. „Deși sal‑
ariile au crescut, ele nu au 
ținut pasul cu aceste 
creșteri ale prețurilor, ceea 
ce a dus la o scădere a cos‑
turilor angajării ca 
proporție din prețul bunuri‑
lor și serviciilor“, a spus 
Casali. „Factorii, inclusiv 
aderarea Chinei la 
Organizația Mondială a 

Comerțului și progresele 
tehnologice, au permis o 
ofertă crescută de forță de 
muncă și acces la piețele 
muncii de peste mări. Acest 
lucru a contribuit la 
îmbunătățirea marjelor de 
profit, susținând creșterea 
câștigurilor. Vedem că 
această tendință continuă“, 
a arătat acesta. Când piața 
este atât de puternic 
ponderată către un număr 
mic de acțiuni și o anumită 
temă ‐ în special AI ‐ există 
riscul de a pierde 
oportunități de investiții, a 
spus Casali. l 

Companie deţinută de grupul 
Armani plasată în 

administrare judiciară

Un tribunal italian a plasat 
sub administrare judiciară o 
companie deţinută de grupul 
italian de modă Armani, 
acuzată că a subcontractat 
indirect producţia către com‐
panii chinezeşti care exploa‐
tau muncitorii. Judecătorii 
din Milano au dispus admin‐
istrarea judiciară timp de un 
an pentru Giorgio Armani 
Operations, descrisă ca fiind 
o ramură industrială a grupu‐
lui Armani, potrivit unei 
hotărâri de 31 de pagini con‐
sultate vineri de Reuters.  

Genți de 250 de euro 
vândute cu 1.800 de euro 

În această perioadă, com‐
pania va continua să 
funcţioneze, dar sub con‐
ducerea unui administrator 
numit de instanţă. Potrivit 
hotărârii, Giorgio Armani 
Operations a externalizat 
producţia de genţi, curele şi 
articole din piele către două 
firme care, la rândul lor, au 
subcontractat munca către 
patru companii chineze ale 
căror ateliere se aflau la 
periferia oraşului Milano. 
Aceste companii plăteau 
oamenii cu 2‐3 euro (2,16‐
3,25 dolari) pe oră pentru a 
lucra în medie 10 ore pe zi, în 
unele cazuri şapte zile pe 
săptămână, pentru a 
confecţiona genţi care erau 
vândute subcontractanţilor 
Armani cu 93 de euro, revân‐
dute lui Armani cu 250 de 
euro şi puse pe piaţă cu 

aproximativ 1.800 de euro, 
au precizat anchetatorii.  

O altă companie de 
marcă a fost plasată  
sub control judiciar 

Armani Group a declarat 
că „a avut întotdeauna 
măsuri de control şi de 
prevenire pentru a mini‑
miza abuzurile din lanţul 
de aprovizionare“, adăugând 
că va colabora cu autorităţile 
pentru a‐şi clarifica poziţia. 
Procuratura din Milano 
investighează de mai mulţi 
ani externalizarea producţiei 
de către marile grupuri din 
domeniul modei şi din alte 
sectoare către subcontractori 
care ar exploata muncitorii. 
Compania de modă Alviero 
Martini, care îşi confecţiona 
genţile în ateliere chinezeşti, 
a fost de asemenea plasată 
recent sub control judiciar. 
Italia găzduieşte mii de mici 
producători care acoperă 50‐
55% din producţia mondială 
de îmbrăcăminte de lux şi 
articole din piele, potrivit cal‐
culelor firmei de consultanţă 
Bain, faţă de 20‐25% în res‐
tul Europei. Subcontractarea 
Armani a continuat din 2017 
cel puţin până în februarie 
2024, când poliţia a făcut 
ultima razie în ateliere, au 
scris judecătorii din Milano, 
menţionând că încălcarea 
codului muncii este un exem‐
plu de practici comerciale 
neloiale. 

Migranți forțați să 
mănânce și să  

doarmă în fabrici 
„Investigaţiile au scos la 

iveală practici neregula‑
mentare atât de adânc 
înrădăcinate şi stabilite, 
încât pot fi considerate 
parte a unei strategii mai 
ample de creştere a aface‑
rii“, au declarat judecătorii. 
Poliţia a găsit migranţi 
chinezi şi pakistanezi, adesea 
fără acte legale, forţaţi să 
mănânce şi să doarmă în fab‐
rici în condiţii degradante şi 
angajaţi fără contracte de 
muncă, au spus ei. 

Muncitorii au folosit utilaje 
ale căror dispozitive de 
siguranţă au fost 
„îndepărtate în mod 
intenţionat şi rău 
intenţionat“, au fost expuşi la 
substanţe chimice potenţial 
periculoase şi li s‐au refuzat 
examinările medicale sau 
formarea profesională, a 
adăugat hotărârea 
judecătorească. Proprietarii 

companiilor contractante şi 
subcontractante sunt 
anchetaţi pentru exploatarea 
lucrătorilor şi angajarea de 
persoane la negru, în timp ce 
Armani Operations nu se 
confruntă cu nicio anchetă. 
Cu toate acestea, unitatea 
Armani a fost plasată sub 
administrare „pentru că, în 
mod culpabil, nu a verificat 
lanţul de producţie şi a 
rămas inactivă, deşi era la 
curent cu externalizarea 
producţiei de către 
societăţile furnizoare“. 

Documentele judiciare au 
indicat că atelierele deţinute 
de chinezi produceau, de 
asemenea, bunuri pentru alte 
mărci de modă. „Aceasta 
este a doua măsură de 
acest fel împotriva unei 
companii de modă. Trebuie 
să ne aşezăm la masă şi să 
discutăm cu autorităţile şi 
problemele operaţionale 
ale acestui sector de piaţă, 
care este atât de relevant 
pentru Italia“, a declarat 
preşedintele Tribunalului din 
Milano, Fabio Roia. l

China blochează utilizarea 
cipurilor Intel și AMD

China a introdus linii 
directoare pentru eliminarea 
treptată a microprocesoare‐
lor americane de la Intel și 
AMD de pe computerele și 
serverele personale guverna‐
mentale, a informat duminică 
Financial Times. Ghidul priv‐
ind achizițiile urmărește, de 
asemenea, să elimine siste‐
mul de operare Windows și 
software‐ul de baze de date 
fabricat în străinătate în 
favoarea opțiunilor interne. 
Agențiilor guvernamentale 
de nivel peste primării li s‐a 
spus să includă criterii care 
necesită procesoare și sis‐
teme de operare „sigure și 
de încredere“ atunci când fac 
achiziții. Ministerul industriei 

din China a emis la sfârșitul 
lunii decembrie o declarație 
cu trei liste separate de 
procesoare, sisteme de oper‐
are și baze de date centrali‐
zate considerate „sigure și 

de încredere“, timp de trei 
ani de la data publicării, toate 
de la companii chineze, au 
arătat verificările Reuters. 
Biroul de Informații al 
Consiliului de Stat, care se 

ocupă de întrebările media 
pentru guvernul chinez nu a 
răspuns imediat unei cereri 
de comentarii trimise prin 
fax. Intel și AMD nu au 
răspuns imediat la cererea de 
comentarii a Reuters. Statele 
Unite și‐au propus să 
sporească producția internă 
de semiconductori și să 
reducă dependența de China 
și Taiwan, prin intermediul 
legii CHIPS și Legea științei 
din 2022 a administrației 
Biden. Planul este conceput 
pentru a consolida semicon‐
ductorii din SUA și conține 
ajutor financiar pentru 
producția internă, cu 
subvenții pentru producția 
de cipuri avansate. l

l judecătorii din Milano au dispus 
administrarea judiciară timp de un an 

pentru Giorgio Armani Operations
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În timp ce dobânzile pe 
piața bancară a Uniunii 
Europene par a intra pe o 
pantă descendentă, în 
România ele vor mai rămâne, 
cel puțin o perioadă, la acest 
nivelul actual.  

Lagarde spune că BCE 
va reduce dobânzile în 

curând 
Președinta Băncii Centrale 

Europene (BCE), Christine 
Lagarde, a declarat marți că 
banca centrală rămâne pe 
cale să reducă ratele dobân‐
zilor în viitorul apropiat, sub 
rezerva oricăror șocuri 
majore, transmite CNBC. 
Lagarde a spus că BCE va 
monitoriza prețurile petrolu‐
lui „foarte îndeaproape“, pe 
fondul temerilor crescute de 
extinderea conflictului în 
Orientul Mijlociu. Cu toate 
acestea, de la atacul aerian 
fără precedent al Iranului 
asupra Israelului în weekend, 
ea a spus că reacția prețului 
petrolului a fost „relativ 
moderată“. Comentariile ei 
vin la scurt timp după ce 
banca centrală a dat cel mai 
clar indiciu până în prezent 
că ar putea începe să reducă 
ratele dobânzilor la întâlni‐
rea sa din iunie.  

Politica monetară  
va fi moderată 

„Observăm un proces 
dezinflaționist care se 
mișcă conform așteptărilor 
noastre. Trebuie doar să 
construim un pic mai multă 
încredere în acest proces 
dezinflaționist, dar dacă se 
mișcă conform așteptărilor 
noastre, dacă nu avem un 
șoc major în dezvoltare, ne 
îndreptăm către un 
moment în care trebuie să 
moderam politica monetară 
restrictivă“, a declarat 
Lagarde pentru Sara Eisen de 
la CNBC, în marginea 
Reuniunilor de primăvară ale 
FMI. Ea a adăugat că, „așa 

cum am spus, sub rezerva 
unui șoc suplimentar, va fi 
timpul să moderăm politica 
monetară restrictivă într‑
un termen rezonabil de 
scurt“, a adăugat ea.  

Dobânzile ridicate  
au fost păstrate 

BCE a menținut joia 
trecută ratele dobânzilor la 
un nivel record pentru a cin‐
cea întâlnire consecutivă, dar 
a semnalat că încetinirea 
inflației înseamnă că ar putea 
începe să le reducă în curând. 
Într‐o schimbare față de lim‐
bajul precedent, BCE a spus 
că „ar fi potrivit“ să își reducă 
dobânda pentru depozite de 
4%, dacă presiunile subi‐
acente ale prețurilor și 
impactul majorărilor ante‐
rioare ale dobânzilor ar 
crește încrederea că inflația 
va reveni spre ținta sa de 2% 
„într‑un mod susținut.“ 

BNR are nevoie de mai 
mult timp pentru 

reducerea dobânzilor 
Banca Națională a 

României ar putea avea 
nevoie de mai mult timp pen‐
tru a decide prima reducere a 
costului creditului din ultimii 
trei ani, deoarece inflația nu 
încetinește atât de rapid pe 

cât se prognoza iar riscurile 
rămân ridicate, a declarat 
Cristian Popa, membru în 
Consiliul de Administrație al 
Băncii Naționale a României, 
pentru Bloomberg. În luna 
februarie, oficialii BNR au 
semnalat că ar putea să se 
alăture altor bănci centrale 
din regiune în procesul de 
relaxare a politicii monetare, 
începând chiar din luna mai. 
Cu toate acestea, ultimul 
comunicat de la BNR 
subliniază că, cel mai prob‐
abil, ritmul de creștere a 
prețurilor va încetini în acest 
an mai lent decât se preco‐
niza anterior. 

Este nevoie de cel  
puțin două luni de 

progrese semnificative 
„Trebuie să vedem cel 

puțin două luni consecutive 
de progrese substanțiale în 
ceea ce privește dezinflația, 
înainte de a putea să înce‑
pem relaxarea. În martie au 
fost înregistrate progrese 
bune, însă în februarie nu. 
La acest moment, nu este 
deloc clar dacă condițiile 
vor permite începutul 
procesului de normalizare 
în luna mai“, a spus Cristian 
Popa. Rata anuală a inflației 
în România a încetinit la 
6,6% în martie, de la 7,2% în 
februarie. Este vorba de o 

cifră ușor peste estimarea de 
6,5% a BNR pentru primul 
trimestru și rămâne în con‐
tinuare una dintre cele mai 
ridicate din Uniunea 
Europeană. 

Este de așteptat  
ca inflația să scadă  

la 4,7% pe an 
Potrivit celor mai recente 

prognoze ale BNR, ritmul de 
creștere a prețurilor ar urma 
să se reducă până la 4,7% la 
finalul anului însă oficialii 
BNR au avertizat în repetate 
rânduri că riscurile politice și 
cele fiscale combinate cu 
incertitudinile geopolitice 
afectează în continuare prog‐
noza. Guvernul condus de 
premierul Marcel Ciolacu are 
dificultăți în a reduce defi‐
citul bugetar, care este 
așteptat să ajungă la 5% din 
PIB în 2024, și ar putea avea 
nevoie de mai mulți ani pen‐
tru a reveni în limitele cerute 
de UE. În plus, în România 
vor avea loc patru runde de 
alegeri în acest an și există 
solicitări pentru majorarea 
pensiilor și salariilor. 
„Politica fiscală, politica 
veniturilor și evoluțiile de 
pe piața muncii ridică 
provocări importante în 
perioada următoare“, a 
spus Cristian Popa. l

Ce este Salt Bank și cine este în spatele 
primului Neobank 100% Românesc?

Salt Bank, prima bancă 
românească 100% digitală, 
și‐a făcut intrarea pe piața 
financiară, fiind rezultatul 
achiziționării Idea Bank de 
către Banca Transilvania. 
Această mișcare marcantă 
marchează o nouă eră în 
sectorul bancar, unde Salt 
Bank va concura atât cu 
băncile tradiționale, cât și cu 
fintech‐urile. 

La conferința de lansare a 
Salt Bank, Gabriela Nistor, 
CEO al băncii, a declarat că 
acesta este un moment de 
cotitură în tehnologie și 
banking, subliniind determi‐

narea echipei de a aduce 
primul neobank făcut 100% 
în România. Motto‐ul băncii, 
„Banking, dar cum vrei tu“, 
accentuează angajamentul 
față de personalizare și 
inovație. 

În prima etapă, Salt Bank 
se va concentra pe segmen‐
tul de persoane fizice, 
urmând să se extindă ulte‐
rior către persoanele fizice 
autorizate și, posibil, către 
microcompanii. Pentru a‐și 
consolida strategia și dez‐
voltarea, Salt Bank a benefi‐
ciat de un pachet de 
investiții estimat între 80 și 

100 milioane de euro, cu 
posibilitatea de extindere în 
viitor. 

Gabriela Nistor a subliniat 
că produsele și serviciile 
oferite de Salt Bank sunt 
concepute pentru a 
răspunde nevoilor clienților, 
cu un accent pe accesibilita‐
tea și securitatea online‐ului. 
Planul băncii este să atingă 
un număr de 1 milion de 
clienți în următorii trei ani. 

Salt Bank, fostă Idea 
Bank, și‐a mărit capitalul 
social în decembrie 2023 
prin aporturi în numerar de 
la Banca Transilvania și BT 

Investments. Cu un capital 
social majorat la 417 mil‐
ioane de lei, Salt Bank este 
pregătită să‐și îndeplinească 
misiunea de a oferi 
clienților săi o gamă 
completă de produse și ser‐
vicii bancare online, în 
deplină siguranță. 

Această lansare 
marchează un moment sem‐
nificativ în evoluția sectoru‐
lui bancar din România, cu 
Salt Bank determinată să 
devină un jucător‐cheie în 
transformarea digitală și per‐
sonalizarea serviciilor finan‐
ciare pentru clienții săi. l

De Business

În timp ce BCE ia în calcul 
reducerea dobânzilor, 

BNR spune pas! 
l „dacă nu avem un șoc major în dezvoltare, ne îndreptăm către un moment în care 

trebuie să moderăm politica monetară restrictivă“, susține șefa BCE l „trebuie să vedem 
cel puțin două luni consecutive de progrese substanțiale în ceea ce privește dezinflația, 

înainte de a putea să începem relaxarea“, arată de partea cealaltă oficialii BNR


